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Večerníček
V ostravském Velkém svě-
tě techniky v Dolní oblasti
Vítkovic je možné navštívit
interaktivní výstavu Večer-
níček a království pohá-
dek, jejíž autorkou je Jana
Sommerová ve spolupráci
s ostravským studiem Čes-
ké televize. Malí i velcí mi-
lovníci chlapečka s čepič-
kou, jenž vyhazuje z kou-
zelných hromádek lístky
pohádek, uvidí například
Krtkovo autíčko, kulisy
Krkonošských pohádek či
si mohou vyzkoušet práci
v dabingovém studiu. Sou-
částí výstavy je také první
návrh Večerníčka výtvarní-
ka Radka Pilaře. ČTK

Svátek slaví: Hanuš

inzerce

V K I N E C H
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„Deníček jsem si psal,
ale jiný než Faltýnek“
Ivan Bartoš. Na otázky deníku Metro odpovídá předseda Pirátů a lídr koalice se STAN. Pravidelně. Každý
večer před spaním si čte, třikrát týdně běhá a cvičí.Manuální práce. „Umím zedničit nebo štukovat“ STRANA 4

inzerce
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Premiér ukázal
své příjmy i daně
do roku 2015.
Slova Bartoše
označil za drzost.

Podle mě je to korupce až do
roztrhání těla, řekl ve Sně-
movně šéf Pirátů Ivan Bartoš
ke kauze Pandora Papers. Vy-
zval premiéra Andreje Babiše
ke zveřejnění daňového při-
znání. Obvinil ho, že při ná-
kupu nemovitostí ve Francii
„vypral“ stovky milionů ko-
run. „Je to drzost, lže, žádné
peníze jsem nepral,“ reago-
val Babiš. Zveřejnil zároveň
audit o příjmech a daních od
roku 1996 do roku 2015.
Podle něj v tomto období

zaplatil na daních 311 473
785 korun z celkového zákla-
du daně 1 861 600 077 korun.
„Je skandální, že dvanáct

let stará záležitost, kdy jsem
ještě nebyl v politice, je hlav-
ní událostí voleb,“ řekl Babiš.
Jen se podle něj opakuje si-

tuace, která předcházela

tomu, než ho bývalý premiér
Bohuslav Sobotka odvolal
z postu ministra financí.
Premiér Babiš řekl, že zva-

žuje se svými právníky další
postup kvůli vyjádřením šéfa
Pirátů ve Sněmovně. Poskytl
také zpravodajskému serve-
ru iDNES.cz dopis tehdejší-
mu předsedovi Sněmovny,
dnes ministrovi vnitra Janu
Hamáčkovi z ČSSD, jeho sou-
částí je přehled jeho příjmů
a daní od roku 1996 do roku
2015, což ověřily
PricewaterhouseCoopers Au-
dit a Ernst & Young Audit.
„Neporušil zákon, zaplatil

daně a český daňový poplat-
ník nepřišel ani o korunu,“
hájil Babiše ve Sněmovně šéf
poslaneckého klubu hnutí
ANO Jaroslav Faltýnek. Celý
klub podle něj stojí za premi-
érem.
„Znovu opakuji, že nejsem

majitelem žádných nemovi-
tostí. Ve Francii to funguje
tak, že vám realitní kancelář
nabídne přes právníka dům,
dělají to tak úplně všichni
tam,“ uvedl předseda vlády
Andrej Babiš v Pressklubu
Frekvence 1. iDNES.cz

Babiš připustil, že by po neúspěchu z politiky odešel

Mašinky dojezdí. Najdou si jiné místo?
V areálu bývalé textilní továrně Mosilany v Brně uvidí zájemci poslední velkou výstavu
Klubu železničních modelářů Brno. Budovy brzy čeká demolice, případně najdou jiné vyu-
žití. Zatímco modeláři hledají nové působiště, nabídnou od čtvrtka do neděle návštěvní-
kům v provozu 45 vlakových souprav na kolejišti ve tvaru L, které je dlouhé v jedné části
13 a ve druhé šest metrů. „Máme tu pět nádraží, parní mašinky kouří, všechny houkají, sví-
tí návěstidla a také tu jezdí i autobusy,“ popsal expozici předseda klubu Jiří Veselý. 3x ČTK

Aféru, která se podle webu
Investigace.cz týká nejen Babi-
še, ale i dalších tří stovek Če-
chů, kteří si pořizovali majetek
přes offshorové společnosti,
prověří Národní centrála proti
organizovanému zločinu.

● Babiš si takto podle webu za
téměř 400 milionů korun kou-
pil šestnáct nemovitostí na
francouzské Riviéře.

● „Nemám žádnou nemovitost
ve Francii, nemám žádný
offshore, poskytl jsem tam
půjčku, která byla řádně zda-
něna. A ta půjčka se potom
vrátila do České republiky,
do české banky, a to předtím,
než jsem se stal politikem,“
prohlásil v pondělí v debatě
serveru iDNES.cz Babiš. Pozdě-
ji pro tn.cz připustil, že nemo-
vitosti nakoupené ve Francii
nyní pravděpodobně spadají
do jím založených svěřen-
ských fondů.

● „Stát si privatizoval jeden oli-
garcha, a až mu tady pšenka

nepokvete, sedne do svého
private jetu (soukromého leta-
dla – pozn. redakce) či vrtulní-
ku a odletí na francouzskou Ri-
viéru,“ kritizovala Babiše na
tiskové konferenci koalice
SPOLU předsedkyně TOP 09
Markéta Pekarová Adamová.

● „Je otázka, proč to koupil
přes daňové ráje,“ řekl šéf
lidovců Marian Jurečka. Je
podle něj třeba, aby se celá
věc řádně vyšetřila. Lidé tomu
podle něj mohou pomoci
svým hlasováním ve volbách.

● „Šel jsem do politiky jako
manažer, takže neumím tolik
mluvit. Kdybychom měli skon-
čit v opozici, z politiky bych
odešel,“ řekl Babiš v ponděl-
ním rozhovoru Frekvence 1.
V případě opuštění vlády by
neměl zájem ani o prezident-
ský post. „Už jsem unavený
z neustálého hádání se v poli-
tice. Prezidenta dělat nechci,“
řekl předseda vlády Babiš
s tím, že boj o Hrad ho nikdy
nenapadl.

Jak se promění
uhelný region?
Karlovarský kraj připravu-
je webové stránky o pláno-
vané transformaci uhelné-

ho regionu. Cílem bude po-
dle vedení kraje zapojit
obyvatele do rozhodování
o budoucnosti kraje po
ukončení těžby uhlí. Inter-
aktivní web umožní lidem
na toto téma přidávat dota-

zy či podněty. Pro kraj
bude projekt důležitým vo-
dítkem. Kraj chce zvyšovat
kvalitu života obyvatel,
zlepšit úroveň vzdělání,
vznikaly nové firmy a roz-
víjelo se celé území. ČTK

KOMERČNÍ SDĚLENÍ

A n d r e w M i c h a e l H u r l e y

H L A D O V Ý L Á N

Novinka od mistra
gotického románu

KNIHU POHODLNĚ ZAKOUPÍTE TAKÉ
V INTERNETOVÉM KNIHKUPECTVÍ WWW.KOSMAS.CZ

Babiš a Bartoš. Souboj
politiků se vyostřuje

Čísla dne

5
Platy vrcholných politiků a je-
jich náhrady možná zůstanou
následujících pět let na letoš-
ní úrovni. Sněmovna na mi-
mořádné schůzi jejich zmraze-
ní schválila zrychleně už
v úvodním kole 133 hlasy ze
134 přítomných poslanců.
Vládní platovou novelu nyní
posoudí Senát. Pokud by ne-
byla přijata, odměny ústav-
ních činitelů by od ledna
vzrostly podle předběžných
údajů zhruba o šest procent.

3,5
Nezaměstnanost v Česku
v září klesla na 3,5 procenta
ze srpnových 3,6 procenta.
Data zveřenil Úřad práce ČR,
podle analytiků potvrdila oži-
vení ekonomiky po pandemii
koronaviru. V dalších měsí-
cích bude podle nich neza-
městnanost ještě dál klesat
a trend se zastaví až s přícho-
dem zimy, kdy firmy začnou
propouštět sezonní pracovní-
ky. Úřad práce evidoval letos
v září 262 142 uchazečů o za-
městnání, zhruba o 5700
méně než v předchozím měsí-
ci a o téměř 14 900 méně než
loni. Pracovních příležitostí
bylo v evidenci 357 911.

Krátce
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Hlava státu se
„velmi pečlivě“
připravuje na povo-
lební vyjednávání.

Mluvčí Hradu Jiří Ovčáček vy-
vrátil spekulace o tom, že pre-
zidenta Miloše Zemana zno-
vu převezli do nemocnice.
Hlava státu je podle něj v po-
řádku na zámku v Lánech. In-
formaci o Zemanově hospita-

lizaci rozšířil ve Sněmovně
poslanec Petr Gazdík. „Sem
do Sněmovny dochází různé
zprávy o tom, jaký je zdravot-
ní stav prezidenta, jestli je,
nebo není schopen si sed-
nout, jestli je schopen vyko-
návat svoji funkci. To jsou
fámy, a právě proto, aby to ne-
byly fámy, tak Hrad musí
říct, jak to je,“ řekl politik
z hnutí STAN v rozhovoru
pro Seznam Zprávy.
„Pan prezident, který

v těchto dnech velmi pečlivě

připravuje strategii v Lánech,
se již teď nesmírně těší na po-
volební vyjednávání! Mimo-
chodem, je dojemné, kolik
novinářů a politiků z obou
koalic projevuje zájem o zdra-
ví pana prezidenta! Můžete
být v klidu, drazí,“ napsal
pak Ovčáček na Twitteru.
Prezidenta Miloše Zemana

nicméně navštívil už v pondě-
lí v Lánech jeho lékař Miro-
slav Zavoral. Chce, aby se pre-
zident vrátil do nemocnice,
zjistil Deník N. iDNES.cz

Češi z cukru
V pelhřimovském Muzeu
rekordů a kuriozit jsou k vi-
dění symboly české státnos-
ti včetně svatováclavské ko-
runy vyvedené z cukrářských
modelovacích hmot. Jsou
dílem žáků střední školy
z Nové Paky. Škola získala
už 19 ocenění na mezinárod-
ních cukrářských soutěžích.
Jedlé symboly doplní výsta-
va třímetrového modelu
Pražského hradu slepeného
z 11 tisíci špejlí. 2x ČTK

Tři dny před volbami se sešla
Sněmovna. Jednala o závěreč-
né zprávě parlamentní vyšet-
řovací komise k loňské ekolo-
gické havárii na Bečvě. Její
člen, místopředseda hnutí
STAN Petr Gazdík, oznámil,
že podá trestní oznámení. Ně-
která pochybení při vyšetřo-
vání mohla být podle něj vý-
sledkem nátlaku na úřady.
„Je to jeho svaté právo,“ řekl
ministr životního prostředí
Richard Brabec. Jednání skon-
čilo po uzávěrce tohoto vydá-
ní deníku Metro. iDNES.cz

Seznam všech prodejen na www.albert.cz
Nabídka neplatí pro prodejny České Budějovice – Strakonická, Kunovice – třída Vítězství, Náchod – Polská,
*Obsah vlákniny: chléb 10 g na 100 g výrobku. Žitná vláknina přispívá k normální činnosti střev v rámci vyvážené stravy a zdravého životního stylu.

NYNÍ I MALÝ

KŘUPAVÝ
A CHUTNÝ

Nabídka neplatí pro prodejny České Budějovice – Strakonická, Kunovice – třída Vítězství, Náchod – Polská, 
*Obsah vlákniny: chléb 10 g na 100 g výrobku. Žitná vláknina přispívá k normální činnosti střev v rámci vyvážené stravy a zdravého životního stylu.

NYNÍ I MALÝNYNÍ LÝ

SUPER CENASU

2690

SUPER CENASU

3490

Chléb Mistrovský
• žitno-pšeničný
• ze žitného kvasu
• 800 g
• 100 g = 4,37 Kč

Chléb
Mistrovský
• žitno-pšeničný
• ze žitného kvasu
• 500 g
• 100 g = 5,38 Kč

ZDRAVĚ A CHUTNĚ

ZA MÉNĚ

Bečva. Trestní
oznámení

Na konci října může být po-
dle predikcí Ústavu zdravot-
nických informací a statisti-
ky (ÚZIS) při podobné rychlos-
ti šíření epidemie kolem
2000 nových případů proká-
zané nákazy koronavirem
denně, v pondělí jich bylo
přes 800. V nemocnicích mo-
dely odhadují na konci měsí-
ce kolem 500 pacientů s covi-
dem-19, denně kolem 30 no-
vých. V současné době je to
200 a 53 na jednotkách inten-
zivní péče. ČTK

Prezident se těší

Epedimie. Už
se probouzí

Covid u neočkovaných

Podle šéfa ÚZIS Ladislava
Duška přibývá nakažených
v seniorském věku.

● Podle něj se covid objeví
i u lidí s dokončeným očková-
ním. Jim očkování pomůže
od těžkého průběhu nemoci.

● Z pacientů na jednotkách
intenzivní péče je neočkova-
ných 95 procent. Zbývajících
pět procent jsou velmi
vážně nemocní nebo ve
vysokém věku.

inzerce
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Čekají nás další sněmovní vol-
by. Deník Metro poslal sedmi
lídrům politických stran,
hnutí a koalic téměř čtyři de-
sítky otázek. Z jejich odpově-
dí můžete, ale ani nemusíte
vybrat své favority do sně-
movních voleb. Dotazy jsme
položili těm, jejichž strana
nebo hnutí byly zvoleny do
současné Poslanecké sněmov-
ny či se letos umísťovaly
v předvolebních průzku-
mech na místech, která by
stačila ke zvolení. Tentokrát
odpovídá Ivan Bartoš, předse-
da Pirátů a lídr koalice se
STAN.

1. Výška, váha, věk? Jste
s tím spokojen?
179 cm, 64 kg, 41 let. Hod-

ně pracuji a hodně se hýbu
a sportuji. Potřeboval bych
přibrat. Věk je tak akorát.

2. Kolik hodin denně spíte?
Do postele se snažím do-

stat do 23.00 a vstávám lehce
před 6.00 ráno. Takže 7,5 ho-
diny. Před spaním si čtu.

3. Jste vůdčí typ?
Myslím, že jsem za dvanáct

let budování Pirátské strany
odspodu dokázal, že ano. Sna-
žím se lidi motivovat.

4. Máte kamaráda
od dětství dodnes?
Takových lidí mám spous-

tu, bohužel není tolik času se
s nimi setkávat. Ale víme
o sobě.

5. Byl jste šprt, nebo
nevzorný žák?
Byl jsem nadprůměrný

a na poměry škol asi příliš
akční. Maturita s vyznamená-
ním, přijat na 2 vysoké školy.

6. Pamatujete si číslo
vlastního telefonu?
Ano. Moje telefonní číslo

i soukromýmail jsou dvanáct
let veřejné. Každý může mít
tedy číslo na Bartoše.

7. Kolik máte kravat?
Asi deset. Není to můj pre-

ferovaný kus oděvu. Většinou
mi někdo nějakou dá. Sám
jsem si koupil a rád nosím
tak čtyři z nich.

8. Jste dochvilný?
Pokud na mně záleží, tak

ano. Protože nedochvilnost
je plýtvání časem jiných lidí.

9. Kdy jste naposledy
napsal dopis psaný rukou?
Vypisuji spoustu věcí, ne-

boť státní správa, ačkoliv for-
mulářemá, vyžaduje často fy-

zické dokumenty. Dopis jako
takový si ale nepamatuji.

10. Jakou nejvyšší horu
jste zdolal?
Vystoupal jsem na Moldo-

veanu, nejvyšší horu Rumun-
ska, která má 2544 m. n. m.

11. Viděl jste někdy něja-
ký film od Zdeňka Trošky?
Jeho „rané komedie“ jako

snad každý, pak většinu pohá-
dek, které jsou výrazně lepší.

12. Kolik jste v životě
zasadil stromů?
Nespočet. Nějaké v rámci

brigád v Jizerských horách.
Na zahradě na Frýdštejně
mám svůj strom. Je to jabloň.

13. Píšete si (nebo jste
si někdy psal) deník?
Ano, jako mladý, ale tro-

chu jiný než pan Faltýnek.

14. Kolika jazyky se domlu-
víte?
Plynule se domluvím ang-

licky. Oprášit bych musel
francouzštinu a ruštinu a nej-
hůře jsem na tom s němči-
nou, ale rozumím.

15. Kolik přečtete ročně
knih?
Čtu každý večer. Před vzni-

kem Pirátů vyšší desítky,
když bylo klidné léto, tak sko-

ro ke stovce. Teď bohužel niž-
ší desítky.

16. Sportujete nebo spor-
toval jste aktivně?
Pravidelně. V mládí závod-

ně. Poslední roky třikrát týd-
ně v 6.30 běháme a cvičíme
na venkovním workoutu. Pří-
roda je nejlepší tělocvična.

17. Které domácí práce
zvládnete?
Prakticky všechny. Žehlím,

vařím, myju nádobí, uklízím.
Práce technického typu pak
v různé kvalitě a s nejistým
výsledkem.

18. Umíte hrát na nějaký
hudební nástroj?
Hraju od šesti let na tahací

harmoniku, což asi každý ví.
Hrál jsem v kostele na varha-
ny.

19. Četl jste Babičku
od Boženy Němcové nebo
něco od Aloise Jiráska?
Babičku jsem četl jako kaž-

dý v mém věku, protože to
byla povinná literatura. Od
Aloise Jiráska třeba Psohlav-
ce a další.

20. Jakou manuální
činností byste se chtěl
živit a zvládl ji, kdybyste
nepůsobil v politice?
Manuální práce už mě živi-

la a nebojím se jí. Umímdoce-
la zedničit či štukovat, opra-
vovat střechy. Baví mě práce
na zahradě.

21. Nejtěžší zranění nebo
karambol v životě?
Když jsem studoval, praco-

val na plný úvazek a ještě
vedl Piráty, potkal mě spon-
tánní pneumotorax. Veliká
škola.

22. Kolik peněz by vám
stačilo na přežití jednoho
měsíce?
Osobně velmi málo. Moc

neutrácím ani moje žena ne.
Když nepočítám nájem
a energie a benzin, tak pro
čtyřčlennou rodinu asi 15 ti-
síc korun.

23. Zvládl byste bez
pomoci vyplnit bezchybně
daňové přiznání?
Ano, ale je to vždy děs. Je to

věc, kterou by měl dávno vy-
plňovat stát, protože všechno
o mně ví. To chceme s Piráty
změnit.

24. Jaké oblečení je levico-
vé a jaké pravicové?
Svět se nedělí na levicové

a pravicové oblečení. Takové
otázky nepovažuji za chytré.

25. Čím vás přátelé či kole-
gové bezpečně vytočí?
Já se nevytáčím. Mám tah

na branku, ale jsem klidná
povaha. Nepiju alkohol, tak-
že věci vidím tak, jak jsou.

26. Koho jste volil při
svých prvních volbách
po roce 1989?
Nevím.

27. S kým z politických
konkurentů si tykáte?
S politiky si moc netykám.

STAN jsou partneři, nikoliv
konkurenti. Tykáními nabíd-
la paní Pekarová a pan Jureč-
ka. Přijal jsem. Jinak tykání si
s lidmi ve Sněmovně moc ne-
vyhledávám.

28. Největší politické vítěz-
ství a největší prohra?
Vítězství. Piráti jsou ve

všech patrech politiky. Mají
22 poslanců, dva senátory, ve-
dení tří největšíchměst, deví-
ti krajů, jsou ve vedení Evrop-
ského parlamentu.

29. Je politika afrodizia-
kum?
Poctivá a opravdová politi-

ka je hlavně zodpovědná
a těžká práce. Politika je pro-
středek změny, nikoliv cíl.

STŘELBA OD BOKU ANEB
CO JE MI BLIŽŠÍ. DESET
OTÁZEK VE STYLU BUĎ,
ANEBO

1. Kniha, nebo film?
Kniha. Cokoliv od

E. M. Remarquea.

2. Džíny, nebo tesil?
Džíny, tričko s krátkým

rukávem, mikina.

3. Oholit, nebo strniště?
Oholit.

4. Jaro, léto, podzim, nebo
zima?
Léto, protože je teplo.

Zima, protože jsou lyže.

5. Karty, nebo šachy?
Karty. Konkrétně Magic

The Gathering.

6. Pivo, nebo víno?
Žádný alkohol nepiju.

7. Maso, nebo bezmasá
strava?
Párky, když je v nich maso.

8. Hypermarket, nebo
malý obchod?
Malý obchod, když je vláda

zrovna nezavře.

9. Noviny na papíru, nebo
na internetu?
Internet, respektive chytrý

telefon.

10. Učil byste raději mate-
matiku, nebo dějepis?
Raději dějepis. Historia

magistra vitae.

PAVEL
HRABICA
pavel.hrabica@metro.cz

Ivan Bartoš a harmonika k sobě nerozlučně patří. MAFRA

VOLBY 2021

„Hodně se hýbu. Potřeboval
bych přibrat pár kil navíc“



POMOCNÁ RUKA Z LÉKÁRNY!

KOMERČNÍ SDĚLENÍ

Dejte sbohem unaveným očím
s Ocutein® Brillant Lutein 25 mg.
Doplňkem stravy z prémiové
řady Da Vinci Academia s nej-
vyšším množstvím luteinu*

a vitaminem A pro maximální
a dlouhodobý účinek. Jako jedi-
ný obsahuje také fosfatidylcholin
a další účinné látky. Například zi-
nek přispívající k udržení normál-

ního zraku a selen a měď, které
přispívají k ochraně buněk před
oxidačním poškozením.

Revoluční doplněk stravy Hypetezin využí-
vá spojenou sílu konopí, hlohu a vinnou
révu pro efektivní modulaci krevního tlaku
a zachování dobrého stavu srdce, cév a ce-
lého kardiovaskulárního systému. Unikát-
ní složení je navíc doplněno o šafrán, jenž
omezuje nervové
napětí a podráž-
děnost, které mo-
hou vysoký tlak
způsobovat. Fun-
guje efektivně
a bez vedlejších
účinků.

Nenechte se týrat menopauzou a vyzkoušejte
Elli MenoOsteo FORTE nabízející komplex důle-
žitých látek pro ženy v menopauze i po ní. Díky
extraktu z jetele lučního pomáhá udržovat klid-
ný a pohodlný přechod. Extrakt ze šištic chmele

otáčivého zase napomáhá ženám vyrovnat se s
návaly horka, pocením, neklidem či podrážděnos-
tí. Doplněk stravy obsahuje také vitaminy D3 a K2
a vápník, který je potřebný pro zdraví kostí.

KARPAL AKUT omezuje bolestivost a zlep-
šuje citlivost prstů. Obsahuje zklidňující

rostlinné extrakty rozrazilu, přesličky,
světlíku a chmele. Díky tomuto složení
účinně bojuje s příznaky karpálních tu-
nelů (mravenčení, pálení, trnutí, oslabe-

ná citlivost). Zdravotnický prostředek
KARPAL AKUT přináší rychlou úle-
vu. Při pravidelné aplikaci dochází
k úlevě postižené oblasti a také
k prevenci vzniku tohoto problému.

Jsou vaše oči stále častěji unavené od televize, monitoru počítače či ostrého
slunce? Pak je vhodné začít doplňovat potřebné látky, které jsou důležité
pro jejich správnou funkci.

Trpíte na zvýšený krevní tlak?
Nečekejte na fatální následky hy-
pertenze nebo doživotní medikaci
s vedlejšími účinky. Sáhněte
po konopném řešení!

Sužuje vás podrážděnost, nervozita, nekonečné pocení či návaly horka? V kombinaci
s nárůstem hmotnosti a ztrátou chuti na sex se mohou časem dostavit dokonce
i stavy úzkosti. Všechny tyto příznaky má na svědomí menopauza. Rozlučte se s ní
jednou provždy!

Syndrom karpálního tunelu je jednou z nejčastějších nemocí z povolání. Často tato
komplikace končí až chirurgickým zákrokem. Důvod vzniku je prostý – neustále
opakování stereotypních pohybů vedoucí k mravenčení, pálení, trnutí a bolesti
v konečcích prstů a zápěstí ruky. Představujeme proto účinné a naprosto
jedinečné řešení.

Konec unaveným očím!

DÁREK PRO VÁS:
30 tobolek navíc +
OCUTEIN® SENSIGEL

zdarma

Zvedá se vám tlak?
Sáhněte po konopí!

ELLIxír na menopauzu

Stop karpálním tunelu
o

m!

Revoluční, maximálně účinné přípravky CannamediQ
využívají aktivní konopný extrakt.
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Sdílet partnerku či
partnera se zbyt-
kem republiky
byste nechtěli.
Ale používat společ-
ně auto, o tom už
se dá uvažovat.

Komunismus, kdy všechno je
všech, se vrací. Vmoderní, ka-
pitalistické podobě. Alespoň
v automobilové dopravě. Sdí-
lení aut, které je novodobou
a vylepšenou podobou klasic-
ké půjčovny aut, se přes počá-
teční „dětské nemoci“ rozví-
jí. Sdílené koloběžky štvou,
když se o ně zakopává na
chodnících, auta, která lze
sdílet, už na tom jsou jinak.

Namalých městech mají
zatím sdíleči smůlu
Radek je umělec a nikdy ne-

měl auto. Všude jezdí veřej-

nou dopravou, ale připouští,
že někdy by se „smraďoch na
čtyřech kolech“, jak říká, ho-
dil. „Občas potřebuji přepra-
vit někam svoje výtvory, buď
k zákazníkovi, nebo do expo-
zice, a ne vždymají kamarádi
čas. Kdyby někde na ulici stá-
lo auto, které bych simohl na
pár hodin vypůjčit, asi bych
to nezavrhl,“ připouští jinak
zarytý antiřidič. O sdílených
vozech ví, jenže má smůlu.
Žije na malém městě a tam,
jak říká, jen sem tam někdo
sdílí sousedovu ženu nebo
sousedovo kolo parkující
před hospodou.
V Česku nyní nabízí služby

sdílených aut hned několik
provozovatelů. Jedná se asi
o deset společností. V napros-
té většině ale působí v Praze,
kdemají také největší a nejjis-
tější klientskou základnu. Ně-
které nabízejí auta ke sdílení
i v Brně, jedna ze společností
zkouší štěstí ještě v pěti dal-
ších krajských městech. Vý-

hodou u „víceměstských“ fi-
rem je, že když si auto půjčíte
v jednom městě, můžete ho
nechat v tom druhém.

Jenom kolem komínu se
projíždět nemusíte
Co zatím zájemcům nevy-

hovuje, je skutečnost, že ně-
které sdílené automobily
musí řidič vrátit do stejné ob-
lasti, odkud ho vypůjčil. Po-
kud firma nabízí vozy jen
v jednom místě. „Jedním
z mýtů je, že sdílené vozy lze
využívat pouze v Praze, že ne-
mohou vyjet ze zóny, která je
označena na mapě,“ upozor-
ňuje na jeden z omylů Milan
Beutl, ředitel Anytime.
Jejich auta je možné vrátit

kamkoli ve městě, klidně na
opačnémkonci Prahy, než od-
kud jste původně vyjeli. Pou-
žít ho samozřejmě můžete
i pro cestu kamkoli po Česku.
Jezdit jen na dohled „od ko-
mínu“ přirozeně není
povinné. Sdílená auta zatím

ale nelze zaparkovat třeba ve
vesnici, kde máte chalupu, a
přerušit zapůjčení až do od-
jezdu zpět. Řešením je tarif
na víkend, ovšem platit bude-
te minimálně vícedenní pro-
stoje a vůz pak stejně musíte
zase převézt zpět do místa,

odkud jste ho převzali. Bu-
doucnost bude určitě směřo-
vat k rozšiřování území, kde
si auto půjčíte a vrátíte. „Teď
je to například už možné
mezi Kladnem a Prahou, pří-
padně také v Říčanech,“ uvá-
dí Milan Beutl. PAVEL HRABICA

A to se vyplatí!

Kdo chce ušetřit za taxi nebo
nemá roční kupon na MHD,
může o sdílené dopravě uva-
žovat.

● Provozovatelé uvádějí, že
služba se vyplatí, pokud
vlastním vozem urazíte roč-
ně pod deset tisíc kilometrů.

● Při vypůjčení se platí buď za
minutu, nebo za hodinu,
jsou i vícedenní tarify. Plus
ujeté kilometry či podle ji-
ných kritérií. Minuta může
vyjít od 3 do 6 korun.

Studentská půjčovna

12
Tolik tisíc rezervací zazname-
nala jen jedna z mnoha spo-
lečností, a to studentský pro-
jekt Uniqway, za rok 2020.
Provozuje ho Škoda Auto a je
určený studentům. Jen za
pandemický rok 2020 urazila
(a to i elektrická auta) na 400
tisíc kilometrů. Myšlenka vy-
šla v roce 2018 od studentů
Škoda Auto Vysoké školy a je
k dispozici v Praze i v Mladé
Boleslavi. Na projektu se
podílejí i další vysoké školy.

ZMENŠUJÍ SE
VÁM ÚSPORY?
INVESTUJTE
S NÁMI
U nás můžete investovat jednoduše
online. Založte si náš účet v aplikaci
My Air a zkuste, co dalšího s námi
pohodlně vyřešíte.

I investice můžete mít rádi

airbank.cz

inzerce

Sdíleným autem na chalupu?
Zatím s ním musíte i nazpět
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Třicet šest let stará
plastika začala
nyní dráždit.

Jedenáctměsíců trvaly staveb-
ní práce ve vestibulu pražské-
hometra Na Knížecí. Zmoder-
nizovaná hala se otevřela mi-
nulý týden. „Rekonstrukce je
významná mimo jiné tím, že
jsme do ní zapojili i paní ar-
chitektku metra Annu Švarc,
se kterou jsme se vestibulu
snažili vrátit jeho původní po-
dobu, jako když se otevíral.
Mysleli jsme na osvětlení, bar-
vy i rozdělení prostoru, aby
byl prostorný a vzdušný.
V jeho čele jsme obnovili
i skleněnou vitrínu, kde bu-
dou k vidění výstavy a další
umění,“ komentoval úpravy
Adam Scheinherr, náměstek
primátora pro oblast dopra-
vy. Rekonstrukce za 259 mi-
lionů korun se setkala s pozi-
tivními ohlasy. V interneto-
vých diskusích se ale objevily
názory, že opravený vestibul
má údajně jeden velký kaz
na kráse.

Nejednomu z diskutujících
se nelíbí, že dopravní podnik
z haly neodstranil plastiku
odkazující na vznik stanice.
„Akorát tu Moskvu bych sun-
dal,“ zní například jeden z ko-
mentářů. Našli se však i tací,
kteří se nápisu naopak zasta-
li. „Jsem rád, že tam ten nápis

zůstal. Je to kus naší historie.
Pro dnešní generaci by mohl
být doplněn vysvětlující ta-
bulkou,“ reagoval na téma
další z diskutujících (historii
názvu stanice najdete v boxu –
pozn. redakce).
Ražba stanice metra Anděl

začala v roce 1980 a pod ná-

zvem Moskevská byla otevře-
na 2. listopadu 1985. Nynější
jméno dostala 22. února
1990.
Stanice se nachází v blíz-

kosti odstřeleného domu
U Zlatého anděla, právě po
němbyla před více než třiceti
lety pojmenována. MET

Motiv Moskvy byl dříve i v severním vestibulu. Zůstal jen v tom jižním. MAFRA

inzerce

„Moskvu bych sundal“ Historie

Stanice Anděl se dříve jmeno-
vala Moskevská. Název odka-
zoval na česko-sovětskou
spolupráci.

● Stanici Moskevská navrhl
ruský architekt Lev Nikolaje-
vič Popov společně s český-
mi architektkami Evou Břus-
kovou a Marií Davidovou.
V Moskvě pro změnu vznikla
stanice metra Pražskaja
(Pražská). Na ní pracovali
čeští inženýři. Stanice v Pra-
ze začala sloužit 2. listopadu
1985. Ta moskevská jen
o čtyři dny později. Stanice
byly chápány jako důkaz přá-
telství mezi ČSSR a SSSR, což
dokládala umělecká díla
ve vestibulech. V severním
vestibulu stanice Anděl moh-
li dříve cestující vidět ještě
mozaiku s tématem Moskvy,
která však byla odstraněna,
a na jejím místě je nyní in-
fostánek dopravní podniku.

● Loni se v Rusku objevila ob-
čanská výzva k přejmenová-
ní stanice Pražskaja na stani-
ci Maršála Koněva. Podle te-
levize Zvezda má jít o odpo-
věď na odstranění jeho so-
chy z pražské Bubenče.
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Lékařka letí na
oběžnou dráhu.
Dramamá pracov-
ní název Výzva.

Z kosmodromu Bajkonur
v Kazachstánu včera odletěla
na Mezinárodní vesmírnou
stanici (ISS) raketa Sojuz-2.1a
s lodí Sojuz MS-19, jejíž po-
sádku tvoří vedle profesionál-
ního kosmonauta Antona
Škaplerova ruský filmařský
tým– herečka Julija Peresildo-

vá a režisér Klim Šipenko. Za-
čala tak práce na vůbec prv-
ním hraném filmu ve skuteč-
ném vesmíru, který se bude
natáčet právě na ISS. Šipenko
ale nevyloučil, že první zábě-
ry filmu pořídí při letu k ní.

Peresildová a Šipenko chtě-
jí natočit vesmírné drama
s pracovním názvem Výzva.
Půjde o příběh lékařky, která
nemá vůbec nic společného
s vesmírem, ale okolnosti ji
přinutí letět na oběžnou
dráhu, aby zachránila kosmo-
nauta. Natočit mají 35 až 40
minut promítacího času.

Natáčení se zúčastní i Škap-
lerov a ruští kosmonauti, kte-
ří nyní na ISS pracují – Oleg
Novickij a Pjotr Dubrov.
Podle Olega Kotova, bývalé-

ho kosmonauta, teď zástupce
ředitele Ústavu pro lékařské
a biologické problémy Ruské
akademie věd, provádět na
ISS chirurgický zákrok ve sku-
tečnosti možné není. „Nanej-
výš lze zašít cévy nebo kůži.
Ale jsou tam zdravotnická za-
řízení pro resuscitaci,“ řekl
agentuře RIA Novosti. Závaž-
ná onemocnění by všakmuse-
la být řešena na Zemi. ČTK

Zkrácený let trval přibližně tři hodiny a 17 minut. 2x AP

Na oběžné dráze

12
Herečka Julija Peresildová
a režisér Klim Šipenko stráví
na oběžné dráze dvanáct dní,
z nichž 10 má být pracovních.
Na Zemi se dvojice vrátí
17. října v kosmické lodi
Sojuz MS-18 společně
s kosmonautem Olegem
Novickým, který je na ISS
od dubna. Anton Škaplerov
na vesmírné stanici zůstane.

Američan, Němec a Ital
Nobelovu cenu za fyziku letos získali Američan japonské-
ho původu Syukuro Manabe, Němec Klaus Hasselmann
a Ital Giorgio Parisi (na snímku). První dva vědci byli vy-
znamenáni za svou práci na vytváření fyzikálních modelů
zemského klimatu a za to, že spolehlivě předpověděli
globální oteplování. Třetí z vědců prestižní cenu dostal
za svůj příspěvek k teorii náhodných fyzikálních procesů.
Oznámila to včera Královská švédská akademie věd. AP

Herečka, kosmonaut a režisér kráčí ke kosmické lodi.

Představitelé francouzské ka-
tolické církve od roku 1950
sexuálně zneužili 216 tisíc
dětí, většinou chlapců, uved-
la nezávislá vyšetřovací komi-
se. Počet obětí se zvýší na 330
tisíc, pokud se mezi ně za-
počtou i trestné činy laiků,
kteří pracovali pro církev,
jako jsou učitelé v nábožen-
ských školách nebo v chari-
tách. Výsledky dvouletého vy-
šetřování představil předse-
da komise Jean-Marc Sauvé.
„Ve srovnání s celostátními
francouzskými statistikami
představují sexuální trestné
činy spáchané představiteli
církve asi čtyři procenta
všech těchto činů spácha-
ných ve Francii,“ uvedl.
Chlapci představují osmde-
sát procent obětí, dívky dva-
cet procent. Komise navrhu-
je, že by církevměla zřídit tri-
bunál, který by se přečiny je-
jích představitelů zabýval.
„Církev by také měla oběti fi-
nančně odškodnit,“ uvedl
Sauvé. ČTK

SOUTĚŽ PRO ČTENÁŘE DENÍKU METRO

SOUTĚŽNÍ OTÁZKA
Kde se Karel Gott narodil?

a) V Praze b) V Brně c) V Plzni

V K I N E C H O D 7. Ř Í J N A 2 0 2 1

MOJE MĚSTO, MOJE METRO

Instrukce k soutěži:
Své odpovědi zasílejte do dnešní
půlnoci na adresu vyhraj@metro.cz
ve tvaru JMÉNO, PŘÍJMENÍ,
ADRESA, TELEFON, SPRÁVNÁ
ODPOVĚĎ (A, B, nebo C), do
předmětu e-mailu uveďte: Karel.
3 soutěžící získají tašku k filmu
Karel. Výherci budou kontaktováni
e-mailem do 3 pracovních dnů.
Více informací o pravidlech soutěže
a vyzvednutí cen najdete na
www.metro.cz

ĚŽ Í Á

VYHRAJTE
3 TAŠKY K FILMU KAREL

inzerce

Rusové točí první film
ve skutečném vesmíru

Francie. Kněží
zneužili přes
200 tisíc dětí

Krátce

V Bratislavě je 19
plakátů s Havlem
Výstava plakátů mla-
dých grafiků v Bratislavě
připomíná někdejšího
československého a čes-
kého prezidenta Václava
Havla. Zahájena byla vče-
ra na volném prostran-
ství na nábřeží řeky Du-
naje u příležitosti výročí
Havlova narození.

Pro pocit bezpečí
V New Yorku začala ve
školách platit povinnost
očkování proti nemoci
covid-19, systém vakcina-
ci požaduje po učitelích
i dalších zaměstnancích.
Povinnost má zajistit dě-
tem pocit bezpečí. Povin-
né očkování platí ve měs-
tě také pro zdravotníky
a nemocniční personál.

Pandora Papers.
Také Elton John
V dokumentech meziná-
rodního projektu Pando-
ra Papers figurují kromě
světových vůdců rovněž
hvězdy populární hud-
by: Shakira, Elton John,
Ringo Starr, Julio Iglesi-
as nebo bývalá topmodel-
ka Claudia Schifferová.
Ti si údajně také zakláda-
li offshorové společnosti
v daňových rájích. ČTK
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S těmi ostatními disku-
tujeme a soutěžíme a při
společné správě naší země
někdy také musíme hledat
vzájemné kompromisy,
neboť naše země nepatří
o nic víc nám než našim
názorovým protivníkům.
Tak to v demokracii chodí.
Možná přesněji – by mělo
chodit. Obrovským varová-
ním pro nás ale je, že čím
dál častěji se v posledních
době opět střetáváme s pra-

Bráníme normální svět

xí, že si někdo osobuje prá-
vo povyšovat svůj názor na
ten jediný správný. A je úpl-
ně jedno, zdali zrovna jde
o euro, covid, Evropskou
unii či klima.

Co si o těch nejdůležitěj-
ších věcech myslíme my?
Vezměme to popořadě. Už
několik měsíců naši repub-
liku obrážíme s peticí za za-
chování české koruny. Náš
závazek přijmout euro byl

podle našeho názoru unáh-
lený a při vědomí toho, co
už o euru víme, dokonce
hloupý. Neexistuje jediný
důvod, aby naši občané ru-
čili za dluhy jižních zemí
eurozóny nebo abychom
přispívali na daleko vyšší
penze tamních důchodců.
Obdobné je to s naším
členstvím v Evropské unii.

V roce 2004 jsme na zákla-
dě výsledků předchozího
referenda vstoupili do úpl-
ně jiné EU, než ve které
se nacházíme nyní. Naši
občané mají právo znovu
se vyjádřit, zdali v takto
změněné unii, jež navíc
míří tak problematickým
směrem, chtějí nadále se-
trvat. Chceme zpátky naši
národní suverenitu. Prv-
ním krokem je nadřazení
našich zákonů nad unijní.
Oporu hledejme především
ve spolupráci se zeměmi V4.

Nemocné léčit, ohrožené
chránit, zdravé nechat
normálně žít. Takhle jed-
noduché to je. Koronavirus
se stal záminkou k okleště-
ní našich občanských práv.
Je třeba se tomu se vší roz-
hodností postavit. Začneme
zrušením zločinného pan-
demického zákona.

Závěrem to úplně nejdůle-
žitější. V rámci všech těch
pomatených -ismů, co jich
jen pokrokáři všech mož-
ných barev a odstínů v po-
sledních letech chrlí, je tím

úplně nejnebezpečnějším
klimatický alarmismus.
Přírodu musíme chránit,
o tom není nejmenších po-
chyb, ale pro lidi, ne proti
nim. Šílený Green Deal, kte-
rý vymysleli choré brusel-
ské mozky, hrozí provětrat
peněženky obyčejných lidí
způsobem, jaký si zatím
nedovedeme představit ani
v těch nejdivočejších snech.
Ostatně už to začalo. Ceny
energií letí nahoru, násle-
dovat budou potraviny,
a nakonec přijdeme i o naše
auta.Tohle nesmíme dovo-
lit.

Na rozdíl od řady jiných
nekřičíme nic o povinných
kvótách pro zastoupení
žen, ale kupodivu jsme
jediní, kdo má jako repub-
likového lídra ženu. Však
také Margareth Thatchero-
vá kdysi řekla: „Jestli chcete,
aby bylo v politice něco řečeno,
požádejte muže. Jestli chcete,
aby bylo něčeho dosaženo, po-
žádejte ženu.“

Zuzana Majerová
Zahradníková,

předsedkyně TSS

Už od vzniku Trikolory platí, že bráníme
normální svět. Jsou to vlastně docela

banální věci. Třeba, že bohatství vzniká
z práce, a ne z dotací, že naší povinností

je postarat se o rodinu, obec a naši vlastní
zemi, a pak teprve můžeme pomáhat

jinde, že rodinu tvoří maminka, tatínek
a děti nebo že manželství je svazkem muže
a ženy. Svoje názory a přesvědčení nikomu
nevnucujeme, ale jsme tu pro ty, kteří se

na svět dívají podobnýma očima.
Zuzana Majerová
Zahradníková

Předsedkyně Trikolora
Svobodní Soukromníci

Celostátní superlídr a lídr
kandidátky TSS v Praze.

Zuzka
Zuzana Majerová
ZahradníkováNAŠE ZEMĚ,

NAŠE
PRAVIDLA

Mirek
Miroslav
Ševčík
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Ceny nemovitostí
raketově rostou
a jejich zdražování
nebere konce.

Zdražování bydlení má hned
několik příčin. Od nejčastěji
uváděné nedostatečné nabíd-
ky nových nemovitostí přes
ekonomický růst, zvyšující se
příjmy obyvatel a relativně
nízké úrokové sazby až po
zdražování cen stavebních
materiálů nebo stále se zpřís-
ňující normy a předpisy u no-
vostaveb.
Právě ostré technické nor-

my, které jsou v jiných stá-
tech doporučené, ale v Česku
povinné, jsou mnohdy důvo-
dem, proč se Češi stále častěji
pouštějí do rekonstrukcí star-
ších nebo i nebytových pro-
stor.
Stále vyšší požadavky na

kvalitu materiálu, staveb

a na úsporné, nízkoenergetic-
ké a udržitelné bydlení se vý-
znamně promítají do cen sta-
vebnin, ale i do cen nemovi-
tostí samotných.
„Stávající technické normy

a předpisy na jedné straně po-
zitivně ovlivňují například
spotřebu energií, na straně
druhé se ale negativně pode-
pisují na růstu cen staveb
a nemovitostí. Díky nim už
v současnosti de facto nelze
postavit byty s nízkým stan-
dardem, které by byly levné,“
komentuje tajemník Asocia-
ce českých stavebních spoři-
telen Jiří Šedivý.
Kvůli tomu Češi stále častě-

ji hledají alternativu, jak si
pořídit vlastní bydlení za při-
jatelnější ceny. „Řada lidí si
místo nového bydlení koupí
raději starý,mnohdy už nevy-
hovující byt a pustí se do re-
konstrukce. Takových probí-
hají tisíce každý rok. Úvěr od
stavební spořitelny, který vy-
užijí mladí lidé na již zmíně-

né rekonstrukce, je pro ně do-
stupnější,“ upřesňuje důvody
Šedivý.
Stavební spořitelny poskyt-

ly podle České národní ban-
ky do konce srpna úvěry na
bydlení v objemu 72,28 mi-
liardy korun, což je o 75 pro-
cent více než před rokem. Za
prvních osm měsíců letošní-
ho roku tak byl poskytnut vět-

ší objem úvěrů než za celý
loňský rok a dá se s jistotou
očekávat, že rok letošní bude
v historii stavebních spořite-
len rokem rekordním.
Podle AČSS se objem úvěrů

letos dostane ke 100 miliar-
dám. Jedním z nejčastějších
účelů, na které si klienti sta-
vebních spořitelen půjčují,
jsou přitom právě rekon-

strukce. „Poslední čtvrtletí le-
tošního roku bude ovlivněno
sílícími inflačními tlaky, kte-
ré podpoří rychlejší růst úro-
kových sazeb, což se promít-
ne i do zpomalení poptávky
o úvěry ze stavebního spoře-
ní. Na druhou stranu se zvýše-
ní sazeb postupně pozitivně
odrazí v růstu zájmu o toto
spoření,“ uzavřel Šedivý. MET

Citát

Do rekonstrukcí se
pouštějí převážně
mladí lidé, protože si
vysokou hypotéku
nemohou dovolit.
JIŘÍ ŠEDIVÝ, TAJEMNÍK AČSS

V současnosti patří mezi nejčas-
tější žadatele o hypoteční úvěr
mladí lidé ve věku 25–30 let.
V roce 2030 to podle kvalifiko-
vaného odhadu odborníků ze
společnosti GarantovanyNa-
jem.cz bude až o pět let více.

● Hlavními důvody budou ztíže-
né podmínky pro poskytnutí
hypotečních úvěrů, rychlejší
růst cen nemovitostí než
mezd a v neposlední řadě
také změna životního stylu

mladých lidí. Ti se usazují poz-
ději, a vlastní bydlení tak začí-
nají řešit v pozdějším věku.

● V Česku je zaznamenáván
růst cen napříč odvětvími, ale
růst na trhu nemovitostí po-
stupuje závratným tempem.
Průměrné mzdy na zdražová-
ní nestíhají reagovat a vlastní
bydlení se stává méně dostup-
ným. Trend povede k tomu,
že zaměstnanci budou nuceni
tlačit na navýšení mzdy.

Průměrný žadatel o hypotéku bude brzy starší o pět let

Kdysi dávno byla střešní okna synonymem horka v létě
a studeného průvanu v zimě. Tohle všechno ale už patří
minulosti. Moderní střešní okna VELUX kombinují skvělé
izolační vlastnosti s výhodami pasivních solárních zisků
a dosahují vynikající energetické účinnosti. Protože zima už
klepe na dveře, je výměna starých oken za nová oknaVELUX
výborný nápad. Získáte s nimi až dvojnásobnou schopnost
tepelné izolace. Ve vaší tišší domácnosti budou panovat pří-
jemnější teploty. A určitě klesnou i účty za energie!

Nastal čas na nové okno?
Když má střešní okno nevratně poškozený rám, zatéká jím
anebo profukuje, je zřejmé, že už dosloužilo. Ale důvody
k jeho výměně mohou být i jiné. Třeba když rekonstruujete
podkroví, zasahujete do střešní konstrukce a doplňujete za-
teplení, je vhodné situaci využít k výměně starého střešního
okna za nové s lepšími parametry. Nebo když se rozhodnete
prostor využít jinak a místo dětského pokoje si pod střechou
zařídit třeba pracovnu či posilovnu. Novému interiéru budou
lépe slušet moderní střešní okna, se kterými získáte i vyšší uži-
vatelský komfort. Díky lepší zvukové izolaci bude váš domov
klidnější. Dokonalejší systém ventilace usnadní provětrávání.
A hlavně snížíte tepelné ztráty a uspoříte energie i výdaje
za topení.

Proč je důležité Uw

Čím více tepla necháte unikat ven, tím vícemusíte doma topit.
Pro úsporu energie je proto nutné snížit hodnotu součinite-
le prostupu tepla označovaného velkým „U“. Tato hodnota se
počítá z tepelných odporů vrstev, které tvoří celý stavební pr-
vek – například střechu, stěnu nebo okno (u okna se používá
označení Uw). Čím je hodnota součinitele prostupu tepla nižší,
tím účinněji daný stavební prvek izoluje, takže vás lépe chrání
před zimními plískanicemi.

Nová střešní okna VELUXmají výrazně lepší izolační vlastnosti.
Zásluhu na tom má jejich inovativní konstrukce a použití vy-
soce kvalitních materiálů. Zatímco větší plocha skla propouští
víc slunečního tepla i denního světla, systém izolace VELUX
ThermoTechnology™ snižuje tepelné ztráty. Právě proto platí,
že když vyměníte staré střešní okno VELUX (s Uw = 2,8W/m2K)
za nové okno VELUX Standard Plus (s Uw = 1,0 W/m2K), snížíte
tepelnou ztrátu o více než 60%. V podkroví jde o ideální ře-
šení, jak ještě před příchodem zimy získat hřejivý a příjemný
domov s vysokou energetickou účinností.

Výměna je snadná a rychlá
Protože střešní okna nejsou usazena ve zdi, jejich výměna ne-
vyžaduje žádné bourání a obejde se bez velkého nepořádku.
Pokud má nové okno stejnou velikost jako původní a není
potřeba zasahovat do interiérového ostění, zkušený řemesl-
ník práci zvládne za dvě až tři hodiny. Výměna může odstranit
i tepelnémosty v konstrukci střechy kolem okna a s nimi riziko
vzniku plísní. Ale hlavně nové okno dokáže důkladněji izolo-
vat od venkovního chladu, takže doma budete mít celou zimu
příjemněji. Dalšího zvýšení energetické účinnosti dosáhnete,
když okna vybavíte stíněním s tepelněizolační schopností.

Stejně jako zimní kabát, i tyto doplňky je ideální pořizovat
právě před zimou. Dvojitě plisované rolety a venkovní rolety
VELUX zlepší izolační účinek nových střešních oken a přispějí
ke snížení nákladů na vytápění domácnosti.

Pomůžete sobě i planetě
Pokud si vyberete střešní okno VELUX, budete se cítit lépe
nejenom vy, ale i naše planeta. Studie Programu OSN pro
životní prostředí UNEP prokázaly, že 40% energie v Evrop-
ské unii spotřebují budovy. Proto může volba oken s lepšími
izolačními vlastnostmi výrazně snížit spotřebu energie. Nová
střešní okna VELUX jsou díky své vysoké energetické účinnosti
významným příspěvkem k nízkoenergetickému bydlení, což
v rámci snižování globální spotřeby energie hraje velkou roli.

Uvažujete o výměně střešního okna, nebo si chcete pořídit
další? Získejte více informací na www.velux.cz/vymeny
a nechte si poradit s výběrem od odborníků, aby se vám by-
dlelo co nejpříjemněji.

Ušetřete v zimě za topení s novými střešními okny

inzerce

Stavební normy prodražují byty.
Levné už nyní postavit nelze
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Schovávat si peníze pod pol-
štářem nebo na běžném účtu
se nevyplácí. Ani spořicí účty
dnes zcela nechrání před in-
flací, která postupně snižuje
skutečnou hodnotu úspor.
Obranou proti inflaci může
být investování. „Investovat
může kdokoliv. Dá se začít
s malou částkou a s jednodu-
chým produktem, na kterém
pochopíte, jak investice fun-
gují,“ vysvětluje Filip Zavřel,
kterýmá v Air Bank na staros-
ti právě investice.

Proč s investováním začít?
Asi všichni víme, že by-

chommělimít k dispozici ně-
jakou finanční rezervu. Pro-
blém ale je, že z těchto úspor
nám časem část ukrojí infla-
ce. Ta se nyní pohybuje ko-
lem 3 procent. To znamená,
že pokud ušetříme 1000 ko-
run, za rok kvůli inflaci
o 30 korun přijdeme. Když se
budeme bavit o sto tisících
a například o délce deset let,
už je to poměrně velká část-
ka, která zmizí v nenávratnu.

Co by si měl člověk
promyslet, než začne
investovat?
Je potřeba si nejdříve uvě-

domit, co vlastně chci. Potře-
buji mít peníze za půl roku
k dispozici, nebo chci spořit
dlouhodobě? Chci investovat
pravidelně menší částku,
nebo mám nějakou hromád-
ku peněz, kterou hodlám in-
vestovat jednorázově? A na-
konec musí každý investor
zvážit, do jak velkého rizika
je ochotný jít. Čím větší je
jeho ochota riskovat, tím pří-
padné větší zhodnocení
může získat, ale také se zvy-
šuje riziko ztráty.

Existují nějaké podmínky,
které je potřeba splnit?
Nedávno jsme si dělali prů-

zkum, ze kterého vzešlo
hned několik mýtů, které
o investování kolují. Lidé si
třeba myslí, že pro investová-
ní musejí mít naspořené vel-
ké částky peněz, a že je to tak
výsada bohatých lidí. To ale
rozhodně neplatí, začít inves-
tovat je možné i smálem, tře-
ba už od pár stovek korun.
Mezi další rozšířené předsta-
vy patří, že pro investování je
třeba mít rozsáhlé znalosti
a zkušenosti. To je jistě prav-
da, pokud chcete každoden-
ně obchodovat jako broker
na burze. Tímto směrem se

ale začínající investor nevydá
a ani mu to nebude umožně-
no. Investice jsou regulované
zákonem a poskytovatel
musí nabídnout pouze to, na
co má klient znalosti. Míra
znalostí, zkušeností a ochoty
riskovat klienta se zjišťuje in-
vestičním dotazníkem a po-
dle výsledkumu pak poskyto-
vatel nabídne vhodný pro-
dukt. V Air Bank nabízíme
hned několik typů investič-
ních příležitostí, které jsou
určeny také pro úplné začá-
tečníky.

Na jakých produktech
si můžu investování
vyzkoušet?
Na začátku by měl člověk

začít s tím, čemu aspoň tro-
chu porozumí. Pokud chce
něco jednoduchého, o co se
nemusí vyloženě starat,
může zvolit například službu
Zonky Rentiér. Do něj vloží
počáteční vklad, který Zonky
automaticky rozinvestuje do
několika set pohledávek a vy-
buduje za něj diverzifikova-
né portfolio s nízkým rizi-
kem. Další možností jsou po-

dílové fondy nebo ETF. Podílo-
vé fondy jsou založeny na
bázi kolektivního investová-
ní, kdy se více lidí stává podíl-
níkem majetku fondu. ETF je
moderní nástroj, u kterého si
investor, stejně jako u podílo-
vého fondu, kupuje za jedny
peníze kus daného fondu,
a tedy podíl na celém jeho
portfoliu, a rozkládá tak rizi-
ko. Na rozdíl od podílového
fondu je ale ETF spravován
většinou pasivně, což zname-
ná, že v souladu s určitou stra-
tegií kopíruje indexy růz-
ných odvětví a trhů a snaží se
využít dlouhodobého růstu
trhů jako celku. Díky tomu je
u tohoto druhu investování
menší poplatek za správu.
Dalšími investičními mož-
nostmi jsou dluhopisy. Exis-
tují ale i nástroje individuál-
ního investování, jako jsou
akcie, kryptoměny nebo dra-
hé kovy, a lidé také investují
do nemovitostí.

Platí se při investování
nějaké vstupní poplatky?
To záleží na konkrétní služ-

bě, kterou klient využívá.

Když budumluvit za investič-
ní možnosti, které klientům
v Air Bank nabízíme my, tak
ty jsou bez vstupního poplat-
ku. Klientům umožňujeme
investovat do osmi různých
podílových fondů od společ-
ností Conseq Investment Ma-
nagement a Generali Invest-
ments CEE. Oblast ETF inves-
tování pak v naší nabídce re-
prezentuje služba Portu, kte-
rou je možné sjednat i přes
mobilní bankovnictví Air
Bank. Zonky Rentiér, podílo-
vé fondy i Portu nabízíme na-
šim klientům bez vstupních
poplatků a všechny služby je
možné sjednat jednoduše
i on-line.

Jaké jsou u těchto služeb
minimální vstupní
investice?
Jak jsem už zmiňoval, in-

vestování není jen pro boha-
té, kteří mají naspořené vel-
ké částky. U podílových fon-
dů je minimální investice jen
sto korun, u Portu začíná in-
vestice na tisícovce a pro
vstup do Zonky Rentiéra je
třeba vložit deset tisíc korun.

Filip Zavřel

V Air Bank vede oddělení
služeb, se kterými klienti
banky přicházejí každý den
do kontaktu.

● Patří mezi ně běžné
a spořicí účty, platební
karty, bankomaty nebo
investice.

● Bankovnictví se věnuje
více než 12 let, z toho
6 let působí v Air Bank.

● V této bance mimo jiné
vedl také oddělení půjček
a hypoték.

PROFIMEDIA

Začít investovat můžete
také s malou částkou
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Bezdrátový set, který je návy-
kový, neboť si ihned po vybale-
ní budete moci vychutnat po-
hodlí a jednoduchost běžného
rozvržení klávesnice standard-
ní velikosti. Odolná konstruk-
ce s robustními sklopnými
nožkami a provedení odolné
proti polití. Díky vrstvě zabra-
ňující blednutí na každé kláve-
se se již nebudete muset bát
ztráty písmen z kláves. Stačí
připojit miniaturní přijímač
USB a vychutnávat si spolehli-

vé připojení bez prodlev. Vaše
bezdrátová klávesnice a myš
disponují dosahem až 10 met-
rů. Set klávesnice a myši Logi-
tech MK235 představuje kva-
litní řešení pro méně náročné
uživatele. Pište až tři roky na
klávesnici a používejte myš až
jeden rok na jednu sadu bate-
rií. Výpočet životnosti baterií
klávesnice až tři roky vychází
z předpokládaného počtu
dvou milionů úhozů za rok
v kancelářském prostředí. Jak
to u baterií bývá, vámi dosaže-
ná životnost se může lišit v zá-
vislosti na používání a jeho
podmínkách. Konstrukce je
s robustními sklopnými nož-
kami a provedení odolné pro-
ti polití. Díky vrstvě zabraňují-
cí blednutí na každé klávese
se již nebudetemuset bát ztrá-
ty písmen z kláves. Stačí připo-
jit miniaturní přijímač USB
a vychutnávat si spolehlivé
připojení bez prodlev. Bezdrá-
tový set klávesnice smyší Logi-
tech MK235 zakoupíte v in-
ternetovém obchodu Mironet
za bezkonkurenční cenu
639 korun.

Podzim je tu a s ním i více deštivých
dnů, které se často stávají předmětem
diskuzí týkajících se plánování volné-
ho času.
Portál SkvěléČesko.cz je připraven

zviklat i toho největšího lenocha, kte-
rý se rád vymlouvá na počasí. V nabíd-
ce si vyberete z více jak tisíce aktivit,
které si navíc můžete vyfiltrovat přes-
ně podle vašich aktuálních potřeb
(a počasí).

Čokoládový výlet
V případě nečasu můžete o víkendu

vyrazit třeba na sladkou exkurzi do Čo-
koládového zážitkového centra Choco-
topia v Průhonicích u Prahy. Zatímco
se ponoříte do historie výroby čokolá-
dy a vmístní kavárničce ochutnáte báj-
ný Májský kakaový nápoj, vaše děti si
na jednom z workshopů mohou vyro-
bit vlastní tabulku čokolády. Připojit
se k nim můžete i vy. Po boku zkuše-
ných chocolatiérů si osvojíte i výrobu
složitějších lahůdek, jako jsou třeba
pralinky nebo čokoládové lanýže.

Pro milovníky vody
Pokud chcete vaše děti místo čoko

dopingu spíše unavit, vezměte je na
celý den do Vodního světa v Kolíně.
Děti se vyřádí na skluzavkách a tobogá-
nu, zatímco vy si můžete dát drink
v mokrém baru, zajít si do páry nebo
dát pár svižných temp ve velkém bazé-
nu. Na ty nejmenší děti čeká dětský ba-
zének a brouzdaliště s teplotou vody
31 °C.

Kdo si hraje, nezlobí
Pokud preferujete „suchou“ zába-

vu, máme pro vás ještě jeden tip. Vy-
razte s dětmi na Moravu do Valašské-
ho Meziříčí, kde mají třípatrový dům
plný her a poznání. V rámci interaktiv-
ní výstavy Evropou křížem krážem
můžete s vašimi dětmi formou zábav-
ných her probádat náš kontinent. Kro-
mě znalostí prověříte u her také hbi-
tost, postřeh a taktiku. Pomyslného
bobříka odvahy si děti vyslouží zdolá-
ním krtkova labyrintu s baterkou
v ruce. Vizuální zážitek vás čeká v ex-
pozici Kdo neviděl, neuvěří!, která je
plná optických klamů a iluzí. K odpo-
činku lze využít kavárnu, kde si
u kávy můžete rozlousknout jeden
z hlavolamů nebo se pustit do nějaké
z deskových her.

Opravdoví hráči si
jistě nenechají vy-
mluvit, že nerozho-
duje jen hratelnost,
ale i hudební pod-
kres pro doladění
atmosféry.

Sluchátka pro hráče PlayStati-
on 5 Pulse 3D Wireless Head-
set padnou díky své konstruk-
ci přes hlavu jak ulité. Mějte
uši jako v bavlnce s bezdrátový-
mi sluchátky smikrofonemdo-
konale uzpůsobenými pro 3D
zvuk na konzolích PS5. Díky
možnosti nabíjení přes port
USB Type-C™ a dvěmamikrofo-
nům s technologií potlačení
ostatních zvuků vás při hovo-
ru spoluhráči uslyší naprosto
dokonale. Jejich uzavřená kon-
strukce je zárukou perfektní
izolace ruchů okolního pro-
středí. Jsou osazené radiofrek-

venční technologií pro bezdrá-
tové připojení, což vám zajistí
pohodlí za jakýchkoliv okol-
ností. V rámci konstrukce slu-
chátek naleznete mikrofon
pro komunikaci ve virtuálním
světě. Sluchátka také umí ak-
tivně potlačovat okolní hluk.
Do jejich velkých předností pa-
tří to, že nemají problém s re-
produkcí prostorového zvuku
7.1. Herní sluchátka SONY
jsou předurčena pro platfor-
mu PC a PlayStation 5. Konzoli
PS5 pohání technologie Tem-
pest 3D AudioTech, se kterou
se dostanete přímo do středu
neuvěřitelně pohlcujícího zvu-
ku, takže budete mít pocit, že
zvuk přichází ze všech směrů.
Nastavte si ekvalizér sluchá-
tek přímo z nabídky konzole
PS5, kde najdete tři dostupná
přednastavení a také tři další
sloty, do kterých simůžete ulo-
žit vlastní nastavení. V interne-
tovém obchodu Mironet za-
koupíte Pulse 3D bezdrátová
sluchátka za 2690 korun.Set je také vhodný do kanceláří. MIRONET

Najdete správnou zábavu? SČ

První výstava fotografií žen
Světově proslulý módní a reklamní fotograf Robert Vano za svou karié-
ru vytvořil nespočet jedinečných fotografií mužů a žen, a právě ty čistě
ženské jsou poprvé k vidění v pražském Palladiu. Nová výstava Roberta
Vana Women proběhne v prostoru do 5. listopadu a představí 100 foto-
grafií. „Touto výstavou bych chtěl poděkovat a vzdát hold všem ženám,
které mě provázely celou mou kariérou,“ říká Robert Vano. MAFRA

Jak unavit děti? Zkuste
tuhle nabídku zábavy

Prostorový
zvuk? Jasně!

Set. Tohle jsou
bezvadní parťáci



INZERCE
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Počasí

„Odolám

i další vlně...“

JAROSLAVA PITAŘOVÁ
Facebook
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Doplňujte podle legendy vodorovně
a svisle stejná slova. Tajenka je
vodorovně i svisle.

1. vybrat jako
zbytek

2. opak „útok“
3. tajenka
4. býv. podnik

v Rakovníku
5. nepodepsaný

dopis
6. žíněnka

pro judo

ČT1 ČT2 Nova ÓčkoPrima

16.45 Cestománie
17.15 AZ-kvíz
17.40 Černé ovce
18.00 Události v regionech
18.25 Kde domovmůj?
19.00 Události
19.56 Branky, body, vteřiny
20.10 Superdebata České tele-

vize
22.00 BILANCE: Konec uhlí. Čím

budeme svítit?
22.25 Dobrodružství kriminalis-

tiky (17/26)
23.20 Hercule Poirot
00.10 Cestománie
00.35 Máte slovo sM. Jílkovou
01.40 Na stopě
02.15 Dobré ráno
04.45 Kluci v akci

17.00 Šílený svět studené války
17.50 Příběh Eiffelovy věže
18.45 Švýcarsko, v lůně Alp
19.40 Postřehy odjinud
19.50 Zprávy v českém znako-

vém jazyce
20.00 Modrá krev
21.00 Krajinou domova III (5/13)
21.30 Na cestě po Centrální

Anatolii
22.00 Industrie (5/12)
22.30 Velká vlastenecká válka
23.25 Letecké katastrofy
00.10 Desatero hříchů II (1/6)
00.50 Děti na prodej
01.50 Cesty víry
02.25 Zašlapané projekty
02.45 Rozpaky nad třetím

odbojem

15.55 KriminálkaMiami (8)
17.00 Odpolední Televizní no-

viny, Sportovní noviny
17.30 Na lovu
18.25 Ulice (4123)
19.30 Televizní noviny, Spor-

tovní noviny, Počasí
20.20 MasterChef Česko V
21.40 Love Island
22.50 Námořní vyšetřovací

služba: NewOrleans V
(16)

23.45 KriminálkaMiami (7)
00.35 KriminálkaMiami (8)
01.30 Odložené případy V (5)
02.10 Námořní vyšetřovací

služba: NewOrleans V
(15)

03.10 Na lovu

16.50 Policie v akci
17.50 Prostřeno!
18.55 HLAVNÍ ZPRÁVY
19.40 Krimi zprávy
19.55 SHOWTIME
20.15 1. MISE (7)

Vyjednávač. Seriál (ČR, 2021)
21.35 Show Jana Krause
22.40 Show Jana Krause
23.50 Ano, šéfe!
01.00 Policie v akci
01.55 Komisař Rex VII (7)

Činy mrtvých. Krimiseriál
(N/Rak., 2002)

03.00 Jake a Tlusťoch III (3)
Jako pes a kočka. Krimiseriál
(USA, 1987-1992)

04.00 Policie Hamburk VIII (8)
05.35 Pohoda u krbu

06.00 Ranní fresh
09.00 Zpátečka
10.00 Óčko hity
14.00 Óčko trendy
14.30 Smartmania
14.35 Óčko trendy
15.00 Óčko hity
18.00 CZ & SK
18.59 Nebuď dřevák, dej si

tělák
19.00 Moje desítka
19.50 Óčko hity
21.20 Užít Česko
21.30 NAKEDWARM-UP
22.00 Naked Attraction

Seznamka na tělo
22.30 Óčko flirt

Proud klipů se vzkazy diváků
Óčka

NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

Luštěnka

Sudoku

TV tipy



www.metro.cz SERVIS středa 6. října 2021 15

Renee König
Hlavně vlastní. Ty

igelitky s nápisy jsou
trapné a k ničemu.

Anketa

Kupujete si tašky, nebo nosíte vlastní?

Skutečnost, že se tento pátek a sobotu budou konat parlamentní
volby, nám připomněl touto velmi povedenou kresbou uživatel
@mikkaczakra. Přidaný text je velmi jednoduchý: „Už se to blíží.“
Vložit lístek do urny může přes osm milonů voličů. Kresbu jsme
tentokrát našli v našemMetro Hlídači. Děkujeme.

Karolína Knížková
Nosím si vlastní.

Většinou látkovou,
dá se složit do kapsy.

Zdeněk Řezníček
Vždy mám

svoji
tašku.

@mojemetro

ČÍŠNÍK LEŠTÍ
A KOUKÁ

Už jsem asi ve třetí restauraci a pozoruji číšníky a personál,
čím se zabývají, když zrovna nemají fofr? Víte, co dělají? Nic!
Každý má v ruce mobil a kouká do něj. Určitě píše něco mno-
hem důležitějšího, než je jeho práce. Možná posílá fotky
svých trapných hostů na Facebook, ale každopádně dělá, po-
dle mého názoru, něco, co dělat nemá. Jsem staromilec, a tak
si hned vybavím skvělou pasáž z filmu Obsluhoval jsem ang-
lického krále, kde Hrabal i Menzel přesně ukázali, co má dě-
lat personál, když zrovna není práce. Jen si vzpomeňte – číš-

ník, který zrovna nelítá
po place, tak leští čistým
ubrouskem sklenice a pří-
bory, aby se blýskaly, ane-
bo také dělá, „že nic nevi-
dí a nic neslyší, ale přitom
vidí a slyší všechno!“. Nej-
lepší obsluhující personál
moc dobře ví, co si hosté

myslí, co cítí, tak trochu tuší, co říkají, vnímá, v jakém jsou
rozpoložení, co by si třeba ještě dali, aby byla větší útrata,
nebo že už mají dost a chtějí zaplatit. Správný číšník či servír-
ka se u našeho stolu zjeví právě ve chvíli, kdy je potřebujeme,
a neobtěžuje nás zbytečnými dotazy, jak nám chutnalo, když
moc dobře ví, že jídlo nestálo za nic! Řekněme si to upřímně –
hosta vůbec nezajímá, že číšník se něčím baví na sociálních sí-
tích nebo píše SMS své dívce. On je tu přece pro nás a měl by
být neustále ve střehu! Trochu mě štve, že to musím říci, ale
takoví číšníci se nyní vidí skutečně jen jako „bílé vrány“.
Pokud na nějakého natrefím, dám vědět vám a jemu osobně
garantuji spropitné nejméně 10 procent z útraty!

Sloupek

Dopisy a vzkazy

BREKOT

Řešení sudoku

Citát

Správný číšník či
servírka se u našeho
stolu zjeví ve chvíli,
kdy je potřebujeme.

Všechno má meze
Ve Velké Británii nemo-
hou vydýchat, že jejich fot-
balisti reprezentující část
jejich území dostali na ne-
dávnémmistrovství Evro-
py od českého fotbalisty
gól téměř z poloviny hřiš-
tě a že české kluby poráže-
jí Glasgow Rangers. Hovo-
ří se tam o českém rasis-
mu, přičemž zamlčují, že
Británie byla několik stole-
tí reprezentantkou rasis-
mu a napáchala na barev-
ném obyvatelstvu v ze-
mích, které si násilně
podrobila, obrovská zvěr-
stva. Nakonec musela
ustoupit národně osvobo-
zeneckému hnutí. Původ-
cem britské hysterie je
agresivní fotbalista tmavé
pleti Glen Kamara, nyní
působící v Glasgow Ran-
gers, přičemž Finsko, je-
hož občanem Kamara je,
o rasismu proti němu ne-
mluví. Jsme rádi, že Minis-
terstvo zahraničí ČR dalo
Británii přes svého velvy-
slance vědět, že všechno
má své meze.

OLGA A JAN LIPANKOVI

dopisy@metro.cz,
www.facebook.com/
denikmetro

V dopisu uveďte jméno
a adresu. Metro si vyhrazuje
právo editovat dopisy.

Komiks

Tohle je místo na váš vzkaz! Do žlutého rámečku napište přání, výzvu,
básničku nebo něco namalujte. Výtvor vyfoťte a sdílejte s hashtagem
#METROTAG na svém Instagramu. Vzkaz lze poslat i jako zprávu přes
Facebook nebo e-mailem na mms@metro.cz. Váš výtvor dáme do novin!

Řešení luštěnky

PAVEL
MAURER
MILOVNÍK JÍDLA
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Do týmu se vracejí
Wiesner, Zmrhal,
Kopic a Havel.

Trenér české fotbalové repre-
zentace Jaroslav Šilhavý mu-
sel udělat hned čtyři vynuce-
né změny v nominaci na nad-
cházející zápasy kvalifikace
mistrovství světa s Walesem
a Běloruskem. Ze zdravot-
ních důvodů vypadli obránce
Vladimír Coufal a trojice slá-
vistů bek Jan Bořil a záložníci

Lukáš Masopust s Petrem
Ševčíkem. Nahradí je zadáci
Tomáš Wiesner s Milanem
Havlem a záložníci Jaromír
Zmrhal s Janem Kopicem.
Coufal z West Hamu, jenž

patří k oporám reprezentace,
měl zdravotní potíže už v mi-
nulém týdnu. Vynechal kvůli
tomu čtvrteční utkání Evrop-
ské ligy, ve víkendovém due-
lu Premier League sice nechy-
běl, ale reprezentaci nakonec
nepomůže. Trojice ze Slavie
odehrála nedělní derby, z ně-
hož si pravděpodobně odnes-
la zranění. Bořil, Masopust

i Ševčík kvůli zdravotnímpro-
blémům národnímu muž-
stvu scházeli i při zářijovém
programu. Už před říjnovou
nominací vypadl kvůli zraně-
ní další člen základní sestavy
křídelník Jakub Jankto. „Se-
stava se protočí, to už je asi
teď jasné. Nebude to lehké.
Byli jsme zvyklí na nějakou
základní jedenáctku, byli
jsme nějakým způsobem se-
hraní. Bude muset přijít zase
někdo jiný a snažit se mezi
nás dobře zapadnout,“ řekl
útočník Patrik Schick. „Nedá
se nic dělat. Komplikace to

je, určitě nám to nepomůže.
Wales zase nebudemít Balea,
to jim taky nehraje do karet.
Věřím, že i bez kluků, co tvo-
řili základní jedenáctku, to
zvládneme. Ale bude to zase
o něco těžší,“ dodal Schick.
Z dodatečně povolané čtve-

řicemají už všichni reprezen-
tační zkušenosti. Plzeňský Ko-
pic se vrací do národního cel-
ku po necelém roce, jeho klu-
bový spoluhráč Havel stejně
jako sparťanský bek Wiesner
a záložník Zmrhal ze Slovanu
Bratislava byli v mužstvu při
zářijovém srazu. ČTK

Krátce

Nymburk opět
naskočí do
Ligy mistrů
Basketbalisté Nymburka
dnes vstoupí do Ligy mis-
trů, v níž v minulých
dvou sezonách postoupi-
li mezi nejlepší osmič-
ku. V duelu skupiny E se
od 20.00 představí svě-
řenci trenéra Aleksande-
ra Sekuliče na hřišti Ga-
latasaraye Istanbul. Pří-
mý přenos vysílá Nova
Sport 1.

Potkají se
nejlepší páry
Plážoví volejbalisté On-
dřej Perušič a David
Schweiner zakončí sezo-
nu ve finále Světového
okruhu. V italském Cag-
liari se hraje ode dneška
do neděle, startuje zde
deset nejlepších muž-
ských i ženských párů.

Čech zamířil
z NHL do nižší
soutěže

Český hokejový obránce
Filip Král se přesunul
z kempu Toronta Maple
Leafs do farmářského
týmu Toronto Marlies.
V nižší AHL už jednadva-
cetiletý odchovanec Ko-
mety Brno hrál v závěru
minulé sezony, v které
jinak nastupoval v extra-
lize. ČTK

Slovenský fotbalista Juraj
Kucka před posledním víken-
dovým zápasem anglické ligy
mezi Watfordem a Leedsem
(0:1) nepoklekl na podporu
hnutí Black Lives Matter. Čty-
řiatřicetiletý záložník londýn-
ského klubu pak vysvětlil, že
se staví do boje proti rasismu,
nicméně respektuje všechny
lidi stejně. „Jsem zásadně pro-
ti rasismu ve světě. Při posled-
ním utkání jsem nepoklekl,
protože respektuji všechny
stejně a nikdy jsem se nad ni-
koho nepovyšoval a neodsu-
zoval ho jen kvůli tomu, že

má jinou barvu pleti. Rozu-
mím gestu pokleknutí jako
projevu boje proti rasismu
a i těm, kteří tak činí, ale
moje rozhodnutí je takové.
Děkuji, že mě respektujete.
Stop rasismu!!!“ napsal na so-
ciální síť bývalý hráč pražské
Sparty, Ružomberoku, Jano-
va nebo ACMilán.
V anglické nejvyšší soutěži

poklekají hráči před každým
zápasem od června 2020. Po-
stupem času ale některé
týmy a hráči gesto opouštějí,
neboť podle nich ztrácí na
síle. ČTK

Svou vlastní
známku má
i Plekancová
Český tenis má na znám-
kách další vzpomínku na
úspěšnou historii. Z iniciati-
vy wimbledonského vítěze
z roku 1973 Jana Kodeše
vydává Česká pošta osm ti-
síc archů po 25 známkách
nazvaných Český tenis, na
kterých jsou co do počtu
účastí nejúspěšnější hráči
v Davisově poháru a Fed
Cupu. Na archu jsou mimo
jiné Helena Suková, Tomáš
Šmíd, Hana Mandlíková,
Ivan Lendl, Petra Kvitová,
Jan Koželuh, Lucie Plekan-
cová Šafářová (na snímku
s novým archem), Jiří Javor-
ský, Renata Tomanová,
Jaroslav Drobný, Barbora
Strýcová, Roderich Men-
zel, Jana Novotná či Tomáš
Berdych. ČTK

Kucka. Bývalý
Sparťan nepoklekl

inzerce

Ze sestavy vypadli tři
slávisté a také Coufal



V KINECH OD 7. ŘÍJNA

ANIMOVANÉ DOBRODRUŽSTVÍ PRO CELOU RODINUANIMOVANÉ DOBRODRUŽSTVÍ PRO CELOU RODINU

CO SE ŠKÁDLÍVÁ,
TO SE NEŽERE

producenti koproducenti za podpory

hlavní partner distribuce
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Teplárny připravu-
jí instalaci foto-
voltaických elektrá-
ren na více než
stovce budov.

Brněnské teplárny nainstalo-
valy na svoji kotelnu ve Slati-
ně fotovoltaické panely. Jed-

ná se o první krok dlouhodo-
bého plánu, v rámci něhož by
měly být panely nainstalová-
ny na dalších 119 lokálních
zdrojích, jako jsou právě ko-
telny a výměníkové stanice.
Kotelny s fotovoltaikou do-

kážou levněji vyrobit teplo
i teplou užitkovou vodu.
„Jsem ráda, že se Teplárny
Brno svým záměrem instala-
ce fotovoltaických elektráren
na svých nemovitostech zapo-
jují do ekologické výroby
elektřiny, která v tomto pří-
padě navíc pomůže snížit ná-
klady na výrobu tepla,“ říká
primátorka města Brna Mar-
kéta Vaňková. U každé kotel-
ny s fotovoltaikou by se mělo
povést snížit náklady přibliž-
ně o pět procent.
První konkrétní ukázkou

tohoto trendu je kotelna na Ji-
homoravskémnáměstí ve Sla-
tině. Tato kotelna v součas-
nosti zásobuje teplem a tep-
lou vodou kromě obchodní-
ho centra také takřka tři sta

domácností v ulicích Stráž-
nická, Bučovická a Tilhono-
va. V blízké budoucnosti
bude sloužit jako zdroj tepla
a elektrické energie pro při-
pravované kulturní centrum
Slatina.
Na střeše kotelny se mo-

mentálně nachází 79 foto-
voltaických panelů. Elektrár-
na je doplněna bateriovým
úložištěm. „Baterie je nabíje-

na z fotovoltaické elektrárny
a elektřinu budeme využívat
na zajištění provozu techno-
logie v kotelně. Přebytky jsou
dále spotřebovávány v tepel-
ném čerpadle, které vyrábí
teplou vodu a je napojeno do
systému zásobování napoje-
ných bytových objektů,“ při-
bližuje provozní ředitel Tep-
láren Brno Martin Šroubek,
který odhaduje, že ročně s fo-

tovoltaickými panely ušetří
na provozních nákladech sla-
tinské kotelny za elektřinu
částku kolem 100 tisíc korun.
Zároveň by měly emise CO2

klesnout ročně zhruba
o 35 tun.
Celkem Teplárny Brno

vlastní 113 kotelen a 68 výmě-
níkových stanic. Všechny
tyto lokální zdroje odborníci
prověřili, aby zjistili, zda jsou
stavebně a technologicky
vhodné pro doplnění zaříze-
ní fotovoltaické elektrárny.
„Nároky splnilo 119 z nich,
konkrétně 64 plynových kote-
len a 55 výměníkových sta-
nic. Elektřinu pro svůj pro-
voz by si tak většina našich lo-
kálních zdrojů měla zajistit
také ze slunce,“ plánuje gene-
rální ředitel brněnských tep-
láren Petr Fajmon. Při osáze-
ní všech vhodných objektů fo-
tovoltaickými panely by pak
podle Fajmona mohlo dojít
k úspoře CO2 více než 700 tun
ročně. RADEK BABIČKA

Jazyková škola
VIKA

Masarykova 31
602 00 Brno

☎ 542 221 578
☎ 603 776 978

agentura@vika.cz
www.vika.cz

Výuka přímo v centru města

NABÍZÍME:
• Měsíční prémie až 26%

• Náborový příspěvek 20 000 Kč
• Příspěvek na dopravu a stravování

• Příspěvek na životní / penzijní připojištění
• 5 týdnů dovolené, Multisport karta

• Možnost praxe, brigády

Více informací o pozicích naleznete na portálu www.jobs.cz

KONTAKT:
• tel.: 543 563 111

• e-mail: personalni.brno@poclain.com

HLEDÁME NOVÉ ZAMĚSTNANCE:

NC OPERÁTOR
MONTÁŽNÍ DĚLNÍK

LAKÝRNÍK
SKLADNÍK

Poclain Hydraulics s.r.o., Kšírova 186, 619 00 Brno-Horní Heršpice, www.poclain-hydraulics.com

Veletrh IDET. V zájmu bezpečnosti
Průlet vojenských letadel a vrtulníků, ukázky nové techniky české armá-
dy a představení moderních technologií doprovodí mezinárodní veletrh
obranné a bezpečnostní techniky IDET 2021. Konat se bude v Brně
ode dneška do pátku, účast přislíbily významné světové firmy i české
podniky. Uskuteční se za přísných protiepidemických opatření. Podle
generálního ředitele společnosti Veletrhy Brno Jiřího Kuliše (na snímku)
se musí veletrh uskutečnit za nestandardních, ale realizovatelných pod-
mínek. Vystavovatelé musí podle něj deklarovat, že jejich pracovníci jsou
očkovaní, testovaní nebo nemoc prodělali, možnost antigenního testu
bude i přímo na místě. IDET 2021 se bude v Brně konat současně s další-
mi bezpečnostními veletrhy PYROS a ISET, které se věnují požární temati-
ce a bezpečnostní technice. Vystavovat bude více než 490 firem. ČTK

První kotelna s fotovoltaickými panely ve Slatině TEPLÁRNY BRNO

inzerce

Fotovoltaické panely budou
„zdobit“ 120 kotelen a stanic
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Padesát let za vo-
lantem trolejbusu.
Nejoblíbenější
linkou pana Lercha
je třiatřicítka.

KdyžMiroslav Lerch usedl po-
prvé za volant brněnského
trolejbusu, psal se rok 1971.
Těžko si tehdy dokázal před-
stavit, jak bude vypadat hro-
madná doprava o 50 let poz-
ději, natož že i v roce 2021
bude stále její součástí.
Na konci září však oslavil
50 let ve službě brněnského
dopravního podniku.

Miroslav Lerch pracoval
jako mistr ve výrobním druž-
stvu Družena. Protože s man-
želkou založili rodinu, začal
se poohlížet po lépe placené
práci. „Říkal jsem si, že by
mě řízení mohlo bavit, tak
jsem se přihlásil na doprav-
ním podniku, že bych šel
řídit autobus. Lákala mě
i možnost přesčasů. Zrovna
se zahajoval provoz nových
trolejbusových linek a oteví-
rali kurz pro řidiče, tak jsem

do něj nastoupil. Dnes jsem
tady 50 let a nikdy jsem neli-
toval,“ rekapituluje momen-
tálně třiasedmdesátiletý Mi-
roslav Lerch, který pro do-
pravní podnik stále pracuje
na plný úvazek. Když začínal,
v Brně jezdily trolejbusy jen
do Šlapanic aměstských částí
Žabovřesky a Královo Pole.
Jeho nejoblíbenější linkou

je 33 jezdící mezi Slatinou
a hlavním nádražím. Práce
pana Lercha pořád baví. „Kaž-
dý den je jiný, jezdím měs-
tem a poznávám nové lidi. Za
ta léta už vím, které cestující
na zastávkách potkám. S ně-
kterými se už zdravíme nebo
se na sebe usmějeme,“ dodá-
vá Lerch. Za svou kariéru po
Brně najezdil přes dva milio-
ny kilometrů. Během padesá-
ti let se na jeho práci změnilo
všechno.
„Změnily se vozy, trasy, ces-

tující. Něco k lepšímu, něco k
horšímu, tak to prostě je.
Řekl bych, že cestující dříve
bývali více přátelští,“ ohlíží
se muž, který se ve volném
čase věnuje turistice a kolu,
jež v ziměmění za lyže. A jest-
li měl někdy krizi a uvažoval
o změně? „To se mi opravdu

za celých 50 let nestalo,“ uza-
vírá řidič, na kterého je podle
přímého nadřízeného, Pavla
Ovečky, vždy spoleh. „Pan
Lerch patří mezi ty, jimž se
dá říkat Pan řidič. Je pracovi-
tý a spolehlivý, sám jsem za
ním ve svých začátcích chodí-
val pro zkušenosti a rady,“
vzpomínáOvečka. Vedení do-
pravního podniku připravilo

zasloužilému řidiči drobnou
oslavu jubilea přímo na ko-
nečné zastávce jeho oblíbené
linky ve Slatině a chybět u ta-
kové události samozřejmě ne-
mohl ani generální ředitel do-
pravního podniku Miloš Ha-
vránek.
„V dnešní době zní padesát

let u jednoho zaměstnavatele
jako sci-fi. Za mě to vypovídá

o neuvěřitelné vytrvalosti, po-
koře a trpělivosti. Panu Ler-
chovi děkuji za jeho zodpo-
vědnou práci nejen pro Do-
pravní podnik města Brna,
ale pro celé město a jeho oby-
vatele. Jeho práce si vážím
a doufám, že padesátkou
jeho práce u nás nekončí,“
pronesl při ceremonii ředitel
Havránek. BAB

Miroslav Lerch za volantem trolejbusu DPMB

inzerce

Po půl století za volantem by neměnil
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Lídři kandidátek slibují,
že si posvítí i na palčivé
problémy jižní Moravy.

Už v tento pátek a sobotu přerozdělí
voliči po čtyřech letech karty politic-
kým stranám kandidujícím do Posla-
necké sněmovny. Byť se jedná o vol-
by, které ovlivní další směřování celé
České republiky, dají se z poslanec-
kých lavic často lépe řešit i problémy,
jež trápí regiony. Jihomoravským
lídrům všech kandidátek, které pře-
kračují 5% volební potenciál, jsme
proto položili totožnou anketní otáz-
ku: Co považujete za největší sou-
časný problém Jihomoravského
kraje a jak byste z pozice poslan-
ce/poslankyně dokázal/a přispět
k jeho řešení? Odpovědi jsou řazeny
v pořadí, v jakém přišly do redakce.

David Hanák (TSS)
Chci zdůraznit, že poslanec přísahá

na věrnost České republice, nikoli Ji-
homoravskému kraji. Problémů sou-
časné ČR je mnoho, ale zdůrazním
takzvanýGreenDeal EU, jehož výsled-
kembude i nedostupnost levných spa-
lovacích aut pro běžné občany. Dopo-
ručuji všem, kdo do práce dojíždí au-

tem, aby začali trénovat na kole. Pak
doporučuji otužovat se, protože ceny
všech energií rostou raketovým tem-
pem a taktéž díky oné „zelené politi-
ce“ semoc doma ne- ohřejí. Takže tep-
lé oblečení a pěkné šlapání do kopců
ze Slavkova, Bučovic, Bílovic či Poho-
řelic do Brna do práce. A řešení? Jed-
noduché – říci na evropské úrovni
NE. Pokud k tomu nebudoumít politi-
ci odvahu, tak pak už jen to kolo a tep-
lý svetr do postele a samozřejmě čaj,
nejlépe heřmánkový s medem.

Jan Hrnčíř (SPD)
Je to třeba chybějící rychlostní silni-

ce R43 nebo dálnice D52 do Vídně,
nízké důchody,malá podpora pracují-
cích rodin s dětmi, dostupnost zdra-
votní péče pro každého občana, špat-
ný stav silnic, přílišná byrokracie pro
živnostníky a nemožnost domoci se
spravedlnosti. Je potřeba pomoci pod-
nikatelům překonat pocovidovou kri-
zi. V tomto volebním období se i díky
hlasům poslanců SPD podařil prosa-
dit zákon o liniových stavbách a nový
stavební zákon, které urychlí výstav-
bu dopravní infrastruktury. Je třeba
zvýšit přídavky na děti a podmínit vy-
plácení pracovní minulostí rodičů
a čistým trestním rejstříkem, svázat
minimální výši důchodů s minimální
mzdou a zvyšovat všem o stejnou část-

ku, tlačit na snižování ceny léků (na-
příklad zavést nulové DPH na léky).

Robert Šlachta (Přísaha)
Jihomoravský kraj je nejzatíženější

kraj tranzitní dopravou v ČR a právě
zde budování nových dálničních úse-
ků a plnohodnotných obchvatů měst
zaspalo. Chybějící napojení rakouské
dálnice na českou je mezinárodní
ostudou. Plánování dálnice na Svitavy
se drží projektů starých několik desí-
tek let, které neberou v potaz rozvoj
obcí. Chybí obchvaty Znojma a Břecla-
vi. Silnice druhých a třetích tříd jsou
ve špatném stavu. Je nutné přehodno-
tit nesprávné koncepce pro dokonče-
ní dálnic v kraji s důrazem na odvede-
ní tranzitní dopravy z měst. Plně pod-
poříme investice do kvalitních silnic
a dálnic, prosadíme urychlení výstav-
by strategických staveb a současně
prosadíme pravidlo povinného zajiš-
tění příspěvku z rozpočtu na údržbu
dopravních staveb.

Ivo Pojezný (KSČM)
Problémů u nás na jižní Moravě je

spousta, ale v globálnějším měřítku
je to starost o vodu. Přesněji řečeno
zadržení vody v krajině. Základní pro-
blém není ani tak ve srážkách, ale
v nerovnoměrném vlivu počasí, který
může způsobit jednou povodně, po-
druhé extrémní sucha. Jedním z důle-
žitých faktorů bude nejen přírodní,
ale také umělé zadržení srážek. Ně-
která řešení námukázali naši předko-
vé výstavbou mnoha vodních děl
a my na ně chceme navázat v součas-
ných podmínkách, ekologicky velmi
šetrných. To však nemůže stačit na do-
statečný záchyt vody v krajině. Jedině
komplexnější a systémové úpravymo-
hou zadržet rychlý odtok a prodlouže-
ní doby setrvání vody na našem úze-
mí. Nezbytná bude spolupráce s na-
šimi zemědělci a lesníky.

Matouš Vencálek (Zelení)
Problémů, které trápí náš kraj, je

více – čím dál dražší a nedostupnější
bydlení, regionální rozdíly v kvalitě
škol, nedostatek míst v mateřských
školách… Zdaleka největší problém
však do budoucna představují změny
klimatu. Už dnes se přitom na jižní
Moravě denně s jejich dopady potýká-
me, ať už jde o sucho, extrémní poča-
sí, či přehřívání našich měst. Jednak
proto musíme omezovat příčiny kli-
matických změn – to znamená pro-
měnit náš průmysl a energetiku tak,
aby produkovaly co nejméně emisí
skleníkových plynů – a současně
zmírňovat jejich dopady. To se týká
zemědělství, vodohospodářství, péče
o půdu a krajinu, jež musí být schop-
né zadržet vodu, nebo urbanismu
a územního plánování, aby naše obce
a města byly odolné. A obyvatelné.

Petr Fiala (SPOLU)
Musíme začít řešit dopravní infra-

strukturu. To je u nás na jižní Moravě
obrovský problém. Musí být co nej-
rychleji vybudováno dálniční napoje-
ní na Vídeň, se kterým souvisí i do-
končení D1, brněnský okruh a ob-
chvaty kolem měst. Region musí být
připraven i na rozvoj skutečně vyso-

korychlostních tratí, aby Brno bylo
součástí železniční tepny mezi Vídní,
Prahou a Berlínem. Zásadní je také ře-
šení sucha, na které nedoplácejí jen
zemědělci, vinaři a sadaři, ale i spous-
ta dalších lidí na venkově. Budeme
podporovat projekty pro zadržování
vody v krajině a vytvářet podmínky
pro udržitelné zemědělství a péči
o krajinu. Myslet ale musíme také na
zjednodušení stavebního řízení, aby
mohly vznikat nové byty a bydlení
tak bylo dostupné i promladé rodiny.

Roman Onderka (ČSSD)
Zdůraznil bych dálnici Brno–Vídeň

– projekt, který chybí celému kraji
a který měl být dávno hotový. Bohu-
žel ministři dopravy v posledních le-
tech měli jiné představy. Jsem připra-
ven, pokud se věci nepohnou velmi
rychle vpřed, prosazovat speciální zá-
kon o této konkrétní stavbě. To je nej-
zazší způsob, jakým může Sněmovna
donutit vládu k rychlým krokům.
Uznávám, že je to krok nesystémový,
jenže způsob, jakým centrální orgány
v Praze k této dálnici přistupují, jemi-
mořádně ostudný. Zákon by napří-
klad mohl na dálnici Brno–Praha pří-
mo alokovat prostředky a celkově pro-
jekt urychlit. Další stavba podstatná
pro celý náš kraj je železniční uzel
Brno. Jako příznivec poctivéhomorav-
ského vína a tradic mám plány, jak
pomoci rozvoji vinařské turistiky.

Alena Schillerová (ANO)
Jsou to chybějící dálniční a železnič-

ní spojení s okolními velkoměsty.
Chci, aby se začala stavět vysokorych-
lostní železnice Praha–Brno–Břeclav.
Když zkrátíme cestování mezi jižní
Moravou a Prahou o více než hodinu,
zvedneme tímhodnotu každé jihomo-
ravské parcely, zlepšíme životní pro-
středí a usnadníme mobilitu pracov-
ní síly. Zemědělce samozřejmě trápí
sucho. Musí platit, že žádný kvalitní
projekt na zadržování vody v krajině
nebude z finančních důvodů odmít-
nutý a že investice do projektů řeší-
cích sucho budou mít vždy od státu
zelenou. Chci, aby priority kraje byly
slyšet na národní úrovni, a za to budu
i nadále bojovat. Nejde přece jen
o Prahu a střední Čechy, ale o všech-
ny regiony, které zaměstnávají naše
lidi a kde naši lidé žijí.

Radek Holomčík (Piráti+STAN)
Náš kraj má řadu problémů – stav

krajiny, podfinancování kraje, zejmé-
na u sociálních služeb, či špatný stav
dopravy. A to nejen chybějící dálnice,
ale například i vlakové spojení na
Znojmo. Za největší problém považu-
ji nedostupnost bydlení – od roku
2013 se ceny nemovitostí v kraji zvýši-
ly o neuvěřitelných 93 procent. Řeše-
ní není snadné, ale je možné. Zdigita-
lizujeme a zrychlíme stavební řízení,
máme vlastní návrh, který není tak
destruktivní jako poslední novela sta-
vebního zákona. Dál chceme systema-
ticky podporovat obce ve výstavbě
obecního bydlení, máme k tomu na-
psaný návrh zákona. Podporovat
družstevní výstavbu a také vyšší vyu-
žití dřeva a dalších obnovitelných sta-
vebních surovin. RADEK BABIČKA

Bližší informace k pozicím najdete na
https://www.lohmann-rauscher.com/cz-cs/kariera/nase-nabidka-volnych-mist/

Neváhejte a kontaktujte nás:
email: Erika.Fejfusova@cz.LRMed.com;
tel.: +420 544 425 879; + 420 731 141 123

email: Lucie.Wutzelova@cz.LRMed.com; tel.: +420 544 425 844
Lohmann & Rauscher, s.r.o., Bučovická 256, 684 01 Slavkov u Brna.

Co vám můžeme nabídnout:
• zázemí prosperující mezinárodní

společnosti
• čisté pracovní prostředí
• pracovní poměr na dobu

neurčitou
• možnost osobního rozvoje,

jazykové vzdělávání
• dovolená nad rámec Zákoníku

práce

• příplatky nad zákonnou výši
• kooperativní prémie
• prémie na letní dovolenou

a Vánoce
• věrnostní odměny
• dotované stravování
• vitamínové balíčky
• tábory pro děti zaměstnanců
• firemní akce a benefity

Společnost Lohmann & Rauscher, s. r. o. patřící mezi přední světové
dodavatele zdravotnických a hygienických výrobků

hledá do svého týmu vhodné kandidáty / kandidátky na pozice

• dělnice ve zdravotnické výrobě
• dělnice ve zdravotnické výrobě – tisk

etiket
• manipulační dělník – balič
• skladník/skladnice
• specialista/ka hygieny

inzerce

„Trápí nás dálnice či sucho“
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Stopadesátikilový
náklad na kole už
nepřevezete.

Celkem 2800 kilometrů ujeli
obyvatelé Brna na náklad-
ních kolech během testovací-
ho provozu veřejné půjčovny
nákladních kol. Od února
do července si lidé 122krát za-
půjčili jedno ze tří náklad-
ních kol, která byla k mání.
Nadace Partnerství, jež

i díky grantu z německého
ministerstva životního pro-
středí provoz půjčovny
do Brna přinesla, nyní vyhod-
notila pět měsíců provozu.
„Odvoz rozebrané staré poste-
le do kontejneru na sídlišti,
pomoc sousedům s odvozem
jejich nábytku, odvoz elektro-
odpadu jako starý televizor
do sběrného dvora,“ popisuje
jeden z uživatelů inovativní
služby, co vše na půjčeném
nákladním kole odvezl.

Cílem testování bylo zjis-
tit, jak by veřejná půjčovna
nákladních kol mohla fungo-
vat v českých městech.
„V Brně jsme se dostali na vr-
cholu sezony na téměř stopro-
centní obsazenost dvou ze tří
kol. Lidé kola využívali nejen
k převozu všemožného nákla-
du, ale také dětí nebo dospě-
lých osob,“ říká za Nadaci
Partnerství koordinátor pro-
jektu Michal Šindelář. Podle
analýzy provozu celkem
55 procent zápůjček nahradi-
lo cestu automobilem a od-
lehčilo životnímu prostředí.
V Brně však pro tuto chvíli

veřejná půjčovna končí. „Půj-
čovna v tomto formátu může
fungovat pouze jako veřejná
služba, stejně jakoMHD či se-
nior taxi. Půjčovna není dra-
há, podle jejích parametrů je
nutná provozní dotace ko-
lem půl milionu korun roč-
ně. Což je v kontextu stami-
lionových a miliardových
městských rozpočtů na do-
pravu kapka vmoři,“ říká Šin-

delář. Zda bude někde v ČR
podobná půjčovna fungovat,
tedy nyní záleží na zástup-
cích měst. Brněnský magis-
trát však zájem o takovou in-
vestici a pokračování provo-
zu půjčovny doposud nepro-
jevil a svoji podporu směřuje
do komerčního využití ná-
kladních kol. „Město Brno se
rozhodlo podpořit využití ná-
kladních kol pilotnímprojek-
tem bezemisního zásobování
širšího centra Brna, který vy-
užívá cargo kola pro doručo-
vání zásilek a zásobování ko-
merčních subjektů. Součástí
pilotního projektu je vybudo-

vání překladiště, tak aby
mohly být zásilky dále distri-
buovány cargo koly. Cílem to-
hoto projektu je nejen zvýšit
kvalitu prostředíměsta sníže-
ním nákladní dopravy v cen-
trální části města, ale právě
i podpora využití cargo kol,“
říká brněnský náměstek pro
dopravu Petr Kratochvíl. Pro-
vozovatelé půjčovny náklad-
ních kol pro veřejnost tak
směřují své aktivity pro tuto
chvíli do dalších měst. „Za-
tím jsmeměli konzultace pro
provoz půjčoven s lidmi z Plz-
ně, Ostravy a Mladé Bolesla-
vi,“ uzavírá Šindelář. BAB

Serial Killer. Uspěl i český TBH
Čtvrtý ročník brněnského televizního festivalu Serial Killer vyhrál srbský
seriál Rodina – drama o Slobodanu Miloševičovi, jež popisuje poslední
tři dny před jeho zadržením. Nejlepším webovým seriálem je český TBH.
Desetidílný projekt pro Českou televizi natočila režisérka Lucia Kajánko-
vá (na snímku). Seriál sleduje události po střeleckém útoku na brněnské
střední škole a dotýká se témat, jako je manipulativnost sociálních sítí
a hledání hranic ve světě dospívání. Čestné uznání od poroty získala Klá-
ra Melíšková za hlavní roli v nové minisérii České televize Podezření. ČTK

Bez dotace další provoz kol není možný. NADACE PARTNERSTVÍ

Práce - nabídka

inzerce

Půjčovna končí. Z Brna
by se mohla stěhovat

Krátce

Plánují zkrátit
čekací dobu
Fakultní nemocnice
u sv. Anny plánuje vlast-
ní zdravotní dopravní
službu, pacientům by
služba měla zkrátit čeka-
cí dobu. Nemocnice k to-
muto účelu koupila pět
sanitních vozů. „Zdravot-
ní dopravní službu chce-
me spustit během října,
musíme ještě uzavřít
smlouvy s pojišťovnami
a dodělat další adminis-
trativní úkony,“ uvedl
provozní náměstek
nemocnice Petr Voráč.

Až osm držitelů
Na oslavy dvoustého vý-
ročí narození zakladate-
le genetiky Gregora Jo-
hanna Mendela přijede
příští rok do Brna sedm
nebo osm laureátů slav-
né Nobelovy ceny. Brno
chystá v souvislosti
s oslavami několik akcí
včetně světové konferen-
ce genetiků. Mendel
v Brně působil a učinil
tam objevy základů
dědičnosti. ČTK
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Brněnské podzemí přináší roz-
manité zážitky, svým množstvím
a různorodostí je ale především
brněnským fenoménem, který
stojí za objevování. Vydejte se
s námi do jeho hlubin odhalit his-
torii a genius loci těchto skrytých
míst.
Zcela magicky působí loni

otevřenéVodojemynaŽlutémkop-
ci. Cihlové vodojemy, připomí-
nající podzemní město, gotickou
katedrálu či scény z filmu Pán
prstenů, se dokonce staly v roce
2020 v anketě webu kudyznudy.
cz Turistickou novinkou roku.
Stavba byla dokončena v roce
1873 a svému účelu sloužila až
do roku 1997. Systém valených
a křížových kleneb, nesených cih-
lovými pilíři, ji činí jedinečnou
a řadí mezi stavitelské perly naší
republiky.
Nejdéle zpřístupněný je Laby-

rint pod Zelným trhem, ná-
městím, které bylo už ve
středověku rušným obchodním
místem. Šest až osm metrů pod
zemí se táhnou téměř kilometr
dlouhé chodby, v nichž najdete
starý vinný sklep, krčmu, archeo-
logické nálezy nebo alchymis-
tickou laboratoř. Pokud jsou vám
klasické prohlídky málo, můžete
si v Labyrintu zahrát únikovou
hru Poklad v labyrintu, která
nabízí naprosto reálné kulisy.

Ruku na srdce! Víte, jak
poskytnout první pomoc? Chcete
si pořádně zažít, jak správně
postupovat při resuscitaci?
Vyzkoušet si práci s automati-
zovaným externím defibrilá-
torem AED? Zjistit, jak rozpoznat
srdeční zástavu, správně zavolat
záchranku a zahájit nepřímou
srdeční masáž? Pak určitě
navštivte zábavní vědecký park
VIDA! v sobotu 16. října. Profesion-
álové ze Zdravotnické záchranné
služby Jihomoravského kraje vás
ve speciálních workshopech naučí
vše potřebné. S lektory VIDA! pak
můžete prozkoumat, jak fun-
guje srdce i plíce – pitvat se bude
srdce vepřové, které je tomu lid-
skému velmi podobné. Můžete
se těšit i na prohlídku sanitky či
komentované ukázky poskytnutí
resuscitace laickými i profesionál-
ními záchranáři přímo v expozici
VIDA! Na místě se také setkáte
s lidmi, kterým včasná pomoc
zachránila život.
„Oslavte ve VIDA! Světový den

záchrany života. A společně
s tisíci lidmi po celé Evropě se
naučte správný postup resusci-
tace. Nečekejte žádné suchopárné
přednášky. Na všechno si sáhnete
a sami vyzkoušíte. Cílem není na-

Dalším brněnským unikátem
přímo v centru města je Kostnice
u sv. Jakuba. Nenápadný vchod
do podzemí vedle kostela sv.
Jakuba vás přivede do temných
a téměř strašidelných koutů to-
hoto pohřebiště a pietního místa.
Úložiště kosterních pozůstatků
čítá na 50 tisíc pohřbených těl
a řadí se tak na druhé místo
v Evropě hned po Paříži.
V Mincmistrovském sklepě

byly dříve uchovávány suroviny
a mince před vpuštěním do
oběhu, dnes slouží jako připo-
mínka tohoto téměř zapomenu-
tého řemesla. TIC BRNO navíc
připravuje novou multimediální
expozici, která zde představí
brněnské mýty a legendy.
Brněnské podzemí poskytuje

zajímavou alternativu k ob-
jevování historie města. Navštívit
je můžete už nyní, bližší infor-
mace najdete na www.brnenske-
podzemi.cz.

psat správně test, ale opravdu se
připravit na situace, kdy je záchra-
na života ve vašich rukách,“ láká na
akci tisková mluvčí VIDA! Hana
Laudátová.
Program Ruku na srdce se bude

ve VIDA! konat v sobotu 16. října
od 10 do 18 hodin. Vstupné je za
pouhých 50 Kč. Online vstupenky
jsou již v prodeji na www.vida.
cz/eshop. Lekce pod vedením
profesionálů budou probíhat
několikrát během dne a jsou vhod-
né pro dospělé a děti od 11 let.
Mladší děti si užijí si pravidelný
doprovodný program VIDA! – sci-
ence show a promítání 3D filmů,
a vybrané aktivity v expozici.

BrnoUNDERGROUND VIDA!Naučte se
zachránit lidský život

TIC BRNO p.o. finančně podporuje
statutární město Brno.

TIC BRNO – Michal Růžička

TIC BRNO ← GO TO BRNO.cz

VODOJEMY
NA ŽLUTÉM KOPCI

TIC BRNO ↓

Mysteriózní podzemní
katedrála

Více informací a termíny
komentovaných prohlídek
na www.brnenske-podzemi.cz






